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IIIIMMMMAAAA    NNNNAAAADDDDEEEE
Pro|e i 2007. U Vladi ka`u da je to bila

istorijska godina i da su dostignu}a Crne
Gore u 2007. po pitanju pridru`ivanja EU
bila takva da }e ostati zapisana u istorijskim
ud`benicima. I zaista, od 15. oktobra 2007.
Crna Gora je u prvom ugovornom odnosu
sa EU, a prije toga su potpisani sporazumi o
viznim olak{icama i readmisiji. 

Nema dileme da je sklapanje
Sporazuma o stabilizaciji i pridru`ivanju
izuzetan doga|aj, jer je otvorio perspektivu
~lanstva u EU nekada najmanjoj i najner-
azvijenijoj ~lanici velike Jugoslavije. Radovala
mu se i vlast, ali i opozicija o~ekuju}i da }e
na taj na~in prisustvo EU u Crnoj Gori
postati zna~ajnije {to }e im, kako ka`u,
pomo}i da zajedno kontroli{u vlast i tako
indirektno uvedu red u dr`avi kako ona ne
bi postala "Kolumbija na Mediteranu". 

S obzirom da bi u prvoj polovini 2008.
Delegacija Evropske komisije u Podgorici
trebala da zapo{ljava ~ak 40 slu`benika
mo`da }e se snovi opozicije i ostvariti. 

Mo`da, zato {to to ipak zavisi od toga
ho}e li  vlast dozvoliti da bude kontrolisana.
Recimo, kada se pogleda primjer Strategije
razvoja energetike, onda ispada da ona to
ne `eli. Pa kada se tome doda pri~a o
Prostornom planu, slika o vladaju}oj gru-
paciji koja misli da je popila svu pamet svi-
jeta je kompletna. 

[to tu mogu da urade izaslanici
Brisela? Ni{ta sem da napi{u Izvje{taj svojim
{efovima, a oni Ollie  Rehnu pa tako redom.
E, onda mogu da do|u problemi koji se
mogu ogledati u, recimo, ignorisanju najavl-
jenog zahtjeva za ~lanstvo tokom 2008. Zato
bi zaklju~ak mogao biti sljede}i: ima nade
za Crnu Goru. 

Jer, vladaju}a grupacija je toliko dugo
neprikosnovena izme|u ostalog i zato {to
umije da se prilago|ava novim okolnostima.
Ukoliko, ipak, do|e do o{trijih konfrontaci-
ja sa EU institucijama onda }e biti jasno da
u vlasti dominiraju neformalni centri mo}i
koje nije briga za evropsku budu}nost Crne
Gore ako ona ugro`ava njihove profite. 

Zaklju~ak je opet isti jer je skidanje
maske zakamufliranom protivniku pola puta
do pobjede.                          N.R.

U   S C H E N G E N S K U   Z O N U   U [ L E   P O L J S K A ,   S L O V A ^ K A ,
M A \ A R S K A ,   ^ E [ K A ,   S L O V E N I J A ,   M A L T A ,   L E T O N I J A ,
L I T V A N I J A   I   E S T O N I J A

GGrraanniiccee  iizzbbrriissaannee
Nakon {to su postale ~lanice

Evropske unije u maju 2004, 21.
decembra su zemlje centralne i isto-
~ne Evrope postigle novi veliki usp-
jeh - u{le su u Schengensku zonu.
Granice isto~ne Evrope koje su neka-
da ~uvane mitraljezima i bodljikavom
`icom, u hladnom ratu, su nestale {to
je proslavljeno vatrometima, naz-
dravljanjem i muzikom.

Devet dr`ava pridru`ilo se 15
postoje}ih ~lanica kako bi stvorile
prostor veli~ine jedne tre}ine teritori-
je SAD, omogu}avaju}i putovanje od
4.000 kilometara bez paso{a od
Estonije do Portugala. 

U Schengensku zonu u{le su
Poljska, Slova~ka, Ma|arska, ^e{ka,
Slovenija, Malta, Letonija, Litvanija i
Estonija. Kipar, koji je tako|e u EU
od 2004, zatra`io je godinu dana
odlaganja prije nego otvori granice.
Rumunija i Bugarska, koje su ove
godine postale ~lanice EU, jo{ uvijek
moraju da dostignu bezbjedosne kri-
terije kako bi u{le u Schengensku
zonu.

Pro{irenje Schengenske zone
zna~i da }e sada njome biti obuha-
va}ene 24 zemlje ili oko 400 miliona
ljudi. Prvobitno pokriva kopnene i
morske granice, ali }e se na aero-
drome pro{iriti u martu sljede}e
godine.

Hiljade ljudi iz zemalja kao {to
su Letonija, Litvanija i Poljska oti{lo je
da radi u Britaniju ili Irsku, koji su
otvorili svoja tr`i{ta za radnike iz
zemalja koje su nove ~lanice EU.
Same Britanija i Irska nijesu u
Schengenskoj zoni.

Granice su izbrisane i izme|u
balti~kih zemalja, uklju~uju}i i grad
Valga - Valku na estonsko - letonskoj

granici gdje je granica dijelila glavnu
ulicu. Na slova~ko - austrijskoj grani-
ci, ljudi su stavili markice suvenire u
svoje paso{e.

Potez da se pro{iri Schengen,
nazvan po luksembur{kom selu gdje
je 1985. potpisan prvi dogovor o
putovanju bez paso{a, uve}ao je
strahove da }e do}i do pove}anja
kriminala ili da }e EU biti manje sig-
urna u pogledu nelegalnih migracija.

Iako mnogi strahuju od porasta
kriminala i nelegalne migracije, od
ovog poteza se o~ekuje da pospje{i
biznis i turizam.

Grani~na obilje`ja su ceremoni-
jalno presje~ena, grani~ari su napustili
svoje ku}ice i ljudi su slobodno
prelazili preko granice koja je neka-
da dijelila sovjetski blok od Zapada.

Njema~ka kancelarka AAnnggeellaa
MMeerrkkeell, koja je i sama bila u isto~noj
komunisti~koj Njema~koj, pozdravila
je istorijski potez koji mnogi gledaju
kao podizanje stare "Gvozdene zav-
jese".

"Veoma nam je drago {to
mo`emo da do`ivimo ovaj pravi
istorijski momenat", kazala je Merkel
na ceremoniji u Zitau na njema~koj
granici sa Poljskom, isti~u}i da su
granice nanijele mnogo patnje u
pro{losti.

NN..RR..

Uklanjanje  granice
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Vjerujem da Crna Gora ima jako dobru
perspektivu u pogledu njene evropske

budu}nosti. [tovi{e, smatram da se u
nekim va`nim pitanjima u Crnoj Gori
stvari razvijaju mnogo br`e no u ostalim
dijelovima Balkana. Crnoj Gori su
neophodne promjene ukoliko `eli da
postane ~lanica EU i ostvari konkurent-
nost na me|unarodnom planu pod pri-
tiskom globalizacije. Problem Crne Gore
nije, me|utim, u jednoj osobi ili jednoj
partiji. Najve}i problem Crne Gore su
stare navike, stare veze i nedostatak
adekvatne pravne i administrativne struk-
ture. Ja se uvijek trudim da istaknem ove
probleme -  to su prepreke koje se
moraju ukloniti ako `elimo da se Crna
Gora uspje{no integri{e u moderni svijet!
Vjerujem da }e vremenom tako i biti.

Nakon  samita u Solunu 2003, poli-
tika stabilizacije i pridru`ivanja EU je
zna~ajno doprinijela napretku u ~itavom
regionu u smislu promocije stabilnosti i
pribli`avanju ovih zemalja Uniji. Sada je
neophodno oja~ati i pro{iriti ovaj pristup
elementima procesa pro{irenja, kako bi se
prilagodili novim izazovima i pomogli
zemlje regiona da polako iz faze stabi-
lizacije i rekonstrukcije pre|u u fazu
odr`ivog razvoja, pristupanja i integracije
u evropske strukture.

U Deklaraciji o nastupaju}em nje-
ma~kom predsjedavanju EU (objavljenoj u
Berlinu 14. decembra 2006), kancelarka
Republike Njema~ke Angela  Merkel je
potvrdila podr{ku Njema~ke evropskoj
perspektivi zemalja zapadnog Balkana.
Posebno je navela Crnu Goru. "Ipak, i kod
potpune pravilnosti takve oduke mi
znamo da je to perspektiva na srednji rok
i da je potrebno jo{ mnogo priprema

kako bi od te perspektive do{lo do prije-
ma u EU", kazala je tada Merkel,
naglasiv{i da se samo u slu~aju Hrvatske
mo`e nadati brzom pristupanju. 

Radni program predsjedavanja
Njema~ke za zapadni Balkan je u
me|uvremenu u potpunosti sproveden u
slu~aju Crne Gore, iako uz odre|ena
odlaganja: zaklju~en je SSP, kao i spo-
razumi o viznim olak{icama i readmisiji.
Tako|e, Savjet EU je usvojio Evropsko
partnerstvo sa Crnom Gorom 22. januara
2007, dokumenat koji je potpisan tokom
predsjedavanja Njema~ke EU, iako su
pregovori o ovom dokumentu zapo~eti
mnogo ranije, jo{ u vrijeme predsjeda-
vanja Finske. To je osnova finansijske i
strukturne saradnje izme|u EU i Crne
Gore (u obliku poznatog Instrumenta za
pretpristupnu pomo} - IPA) i obuhvata
program pomo}i od oko 33 miliona eura

godi{nje za Crnu Goru.
Za{to sve to ~inimo? ^emu sva ta

obe}anja, toliki novac? Ja vam mogu dati
odgovor sa stanovi{ta svoje zemlje.

Moj odgovor je da Njema~ka ima
jasan regionalni pristup regionu zapadnog
Balkana u okviru kojega je definisan i
politi~ki pristup Crnoj Gori. Taj je pristup
zasnovan na na{em sopstvenom sistemu
vrijednosti (na{em shvatanju ljudskih
prava, pluralizma i demokratije koje bismo
`eljeli da vidimo na djelu {irom Evrope) i
iznad svega na{em konceptu evropskih
integracija. ^lan 49 Sporazuma EU
propisuje da svaka demokratska evropska
zemlja ima pravo da se prijavi za ~lanstvo
u Uniju. Mi primjenjujemo taj pristup u
na{im odnosima sa Crnom Gorom.

Bili bismo sretni da vidimo Crnu
Goru kao transparentnu, ekonomski
uspje{nu zemlju, slobodnu od sveprisutne
korupcije, sa stabilnim strukturama u
svakom pogledu. To uklju~uje i

pluralisti~ko dru{tvo, slobodu izra`avanja
i, naravno, striktnu vladavinu prava.
@elimo da Crna Gora postane neodvojivi
dio demokratske, jo{ ujedinjenije Evrope.
@elimo da strukture u Crnoj Gori postanu
ekonomski, politi~ki, sociolo{ki i ekolo{ki
odr`ive. @elimo da se uklone sve pre-
preke koje jo{ uvijek razdvajaju privredu
i dru{tvo u Crnoj Gori od ostatka Evrope
- uklju~uju}i, naravno, i Njema~ku. 

Ostaje jo{ mnogo posla koji treba
uraditi da bi se u~vrstile strukture u jed-
noj zemlji koja je tek obnovila svoju
nezavisnost nakon gotovo 90 godina. Mi
to podr`avamo na mnogo na~ina.
Bilateralno, kroz organizacije poput
Dru{tva za tehni~ku saradnju (GTZ),
Kreditne institucije za rekonstrukciju
(KfW), HELP-a, ili preko politi~kih orga-
nizacija - Fondacije Konrad Adenauer
(KAS) ili Fondacije Friedrich Ebert (FES)

koje su najve}e, ali uz njih postoje jo{
mnoge manje organizacije u Njema~koj
koje se bave sli~nim pitanjima. 

U okviru multilateralnih struktura,
Njema~ka je uklju~ena u sli~ne projekte
preko me|unarodnih organizacija u koji-
ma obi~no imamo najve}e doprinose.
Unutar EU, Njema~ka je zasigurno najve}i
pojedina~ni donator - izme|u jedne
~etvrtine i jedne tre}ine novca EU dolazi
od njema~kih poreznih obveznika.

Ve} sam rekao da vjerujem da je u
Crnoj Gori do{lo do znatnog napretka u
prethodnih nekoliko godina. Strukture se
polako mijenjaju na bolje, iako je taj pro-
ces ponekad veoma spor. Modernizacija
dru{tva je uvijek dugoro~an projekat. No,
mi smo optimisti da }e Crna Gora ispuni-
ti ove ciljeve. Jednog dana }e Crna Gora
biti primjer uspjeha. 

Autor  je  ambasador  Republike
Njema~ke  u  Crnoj  Gori

P O G L E D   I Z   E V R O P E

Pi{e:  Dr  Thomas  Schmitt

MMiijjeennjjaattee  ssee  nnaa  bboolljjee,,
iiaakkoo  jjee  ttoo  nneekkaadd  ssppoorroo

MMooddeerrnniizzaacciijjaa  ddrruu{{ttvvaa  jjee  uuvviijjeekk  dduuggoorroo~~aann  pprroojjeekkaatt,,  aallii  mmii  vvjjeerruujjee-
mmoo  ddaa  }}ee  CCrrnnaa  GGoorraa  iissppuunniittii  oovvee  cciilljjeevvee..  JJeeddnnoogg  ddaannaa  }}ee  CCrrnnaa  GGoorraa
bbiittii  pprriimmjjeerr  uussppjjeehhaa
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Neposredno uo~i po~etka prim-
jene Privremenog sporazuma

(Interim Agreement) o trgovini i
srodnim pitanjima sa Evropskom
unijom (EU), crnogorski poslodavci
ocjenjuju da je Vlada u prethodnim
godinama mogla u~initi vi{e kako bi
stimulisala izvoznu proizvodnju i
omogu}ila im da spremnije do~e-
kaju konkurentan evropski proizvod. 

Sa druge strane, iz Vlade tvrde
da su kroz razli~ite programe
pomogli onim proizvo|a~ima koji
su bili zainteresovani za usvajanje
novih standarda i pove}anje
kvaliteta proizvoda koji su
neophodni za izlazak na evropsko
tr`i{te i borbu sa ve} prisutnom
o{trom konkurencijom. 

Ni jedni, ni drugi ne strahuju
da bi otvaranje crnogorskog tr`i{ta
za proizvode iz EU dugoro~no
moglo dovesti do pove}anja
spoljnotrgovinskog deficita, ali se i
ne usu|uju prognozirati za koliko bi
mogao porasti izvoz crnogorskih
proizvoda u 27 dr`ava  EU.

Navode da }e primjena
Privremenog sporazuma privu}i
investitore iz EU, {to }e se odraziti
na ukupan privredni rast, privredni-
ci }e nabavljati opremu i sirovine iz
EU po ni`im cijenama jer }e carine
biti smanjene ili u potpunosti

ukinute, dok }e potro{a~i imati {iru
lepezu izbora kako po kvalitetu,
tako i po cijenama proizvoda. 

Privremeni sporazum Crne
Gore sa EU stupa na snagu 1. jan-
uara 2008. i obuhvata sve odredbe
Sporazuma o stabilizaciji i
pridru`ivanju u oblasti trgovine, kao
i odredbe koje direktno uti~u na
slobodno kretanje  roba. Ovaj spo-
razum omogu}ava crnogorskim
kompanijama da bez carinskih i

kvantitativnih ograni~enja izvoze na
EU tr`i{te, iako je ~injenica da su
oni koji su ispunili odgovaraju}e
standarde to i do sada mogli ~initi
na osnovu Autonomnih trgovinskih
mjera koje je Brisel usvojio jo{
2000. 

Sa druge strane, prema
Privremenom sporazumu, Crna
Gora }e postepeno u roku od pet
godina sni`avati svoje carinske
stope na proizvode iz EU. 

P R E D S T A V N I C I   V L A D E   I   P O S L O D A V A C A   O   P R I V R E M E N O M   S P O R A Z U M U   S A   E U   K O J I
S T U P A   N A   S N A G U   1 .   J A N U A R A     

Izazov  i  podstrek  za  
crnogorsku  privredu

Pi{e:  Vladan  @ugi}

Upitan da li je Vlada  u proteklom periodu mogla u~initi vi{e kako bi
crnogorskim proizvodima omogu}ila lak{i pristup tr`i{tu EU, Mitrovi} ka`e

da praksa pokazuje da crnogorske proizvo|a~e u nastupu na ino tr`i{te prati
~itav niz ote`avaju}ih okolnosti u vidu nepovoljnih kredita za pripremu izvozne
proizvodnje, visokih akciza, papirologije, problema naplate potra`ivanja i ostal-
ih optere}enja. 

"U tom smislu, a imaju}i u vidu bilateralne ugovore o slobodnoj trgovini
koje je Crna Gora potpisala sa zemljama regiona, ratifikaciju CEFTA-e i
Privremeni sporazum, jasno je da je sada{njim i budu}im izvoznicima potreb-
na zna~ajna pomo} kako u smislu davanja odre|enih olak{ica od strane
nadle`nih institucija, tako i zajedni~kog rada na ja~anju konkurentnosti i
pobolj{anju kapaciteta preduze}a u nastupu na ino tr`i{tima", ka`e Mitrovi}.

Uz informacije o carinskim propisima, potrebnoj dokumentaciji, posebno
va`an aspekt, nagla{ava Mitrovi}, predstavlja i pitanje standardizacije. 

"Naime, UPCG smatra da se prili~no kasni sa institucionalizacijom
uvo|enja crnogorskih standarda koji su u skladu sa razli~itim evropskim i
me|unarodnim standardima. Radi podsje}anja, ove godine osnovan Institut za
standardizaciju jo{ uvijek ne funkcioni{e kako treba. Uz to, mnogi proizvo|a~i
i privrednici iz Crne Gore nijesu upoznati sa zahtjevima EU koji se odnose
upravo na standardizaciju, a ti~u se klasifikacije, ambala`e, pakovanja razli~itih
proizvoda, markiranja i ostalog", navodi Mitrovi}.

Zbog toga, dodaje on, UPCG planira da kroz bro{uru o standardizaciji
prehrambenih, odnosno poljoprivrednih proizvoda koja je u pripremi, upozna
crnogorske privrednike sa navedenom tematikom i time im olak{a primjenu
ovih standarda u praksi. 

PPRROOBBLLEEMMII    SSUU    NNEEIINNFFOORRMMIISSAANNOOSSTT
PPRROOIIZZVVOO\\AA^̂AA    II     SSTTAANNDDAARRDDIIZZAACCII JJAA
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Pomo}nica ministra za eko-
nomski razvoj LLjjiilljjaannaa  FFiilliippoovvii}} ka`e
da su doma}i proizvo|a~i i do sada,
prije stupanja na snagu Privremenog
sporazuma, bili suo~eni sa o{trom
konkurencijom i da opstaju oni koji
kvalitetom i produktivno{}u mogu
zadovoljiti zahtjevno doma}e tr`i{te. 

"Osim toga, primjenom bilater-
alnih sporazuma o slobodnoj trgovi-
ni sa zemljama regiona, sada CEFTA
2006 sporazuma, oko 30% robnog
prometa Crne Gore odvija se bez
pla}anja carina. Izvjesno je da
crnogorski proizvo|a~ ne mo`e biti

ozbiljan u~esnik  na {irem tr`i{tu
ukoliko to nije u svojoj zemlji i u
regionu. Vlada je pru`ila pomo}
proizvo|a~ima za koje je usvajanje
novih standarda i  pove}anje
kvaliteta proizvoda izazov. Na prim-
jer, Ministarstvo poljoprivrede za
usvajanje HASAP standarda.  Rea-
lizovani su i me|unarodni programi
pomo}i kroz projekte CARDS, PSO,
IPA...", poja{njava Filipovi}eva za
EIC Bilten.

Direktor Unije poslodavaca
Crne Gore (UPCG) PPrreeddrraagg  MMiittrroovvii}}
mi{ljenja je da }e u narednom peri-
odu crnogorskim proizvo|a~ima biti
omogu}en lak{i nastup na EU tr`i{te
putem razli~itih oblika ekonomskih i
neekonomskih podsticaja, ukidanja
biznis barijera, standardizacije i pri-
lago|avanja evropskim pravilima
poslovanja kroz razli~ite zakono-
davne i institucionalne promjene u
na{oj zemlji.

"U pitanju je dugotrajan proces
koji nije ni malo lak jer podrazumi-
jeva prilago|avanje po raznim
osnovama, ali }e svakako doprinijeti
kona~nom razvoju i rastu
crnogorskih kompanija i njihovom
boljem nastupu na ovo tr`i{te.
Poznato je da Crnu Goru karak-

teri{e uvozna ekonomija, dok su u
dijelu izvoza na{i proizvodi jo{ uvi-
jek oslonjeni na sirovine i polufab-
rikate, prije svega u metalnoj i
drvnoj industriji. Zato je va`no
raditi na ja~anju i unaprije|enju
konkurentnosti na{e privrede {to
podrazumijeva da Vlada, vladine
institucije, privatni sektor tj. UPCG
kao reprezentativna organizacija
poslodavaca moraju raditi zajedno
na izazovima globalnog tr`i{ta pred
kojima se nalazi Crna Gora. Vlada
mora stvarati okru`enje koje pro-
movi{e u~enje i inovaciju, stimuli{e
nastajanje povezanih i industrija
podr{ke, te ohrabruju firme da se
fokusiraju na me|unarodno tr`i{te.
U tom smislu, a rukovode}i se i
Unijinom Deklaracijom o konku-
rentnosti iz oktobra 2004, treba {to
prije krenuti u realizaciju projekta
osnivanja Nacionalnog Savjeta za
konkurentnost Crne Gore.", ka`e
Mitrovi}.

Filipovi}eva i Mitrovi} ne
strahuju da bi primjena Privre-
menog sporazuma mogla, na du`i
rok, pove}ati spoljnotrgovinski
deficit Crne Gore koji je u prvih
devet mjeseci ove godine dostigao
rekordnih milijardu eura, {to je za
68% vi{e nego za isti pro{logodi{nji
period.

Filipovi}eva ka`e da je uvoz

Ljiljana  Filipovi} Predrag  Mitrovi}

Filipovi}eva navodi da je glavno izvozno tr`i{te Crne Gore upravo EU gdje
izvozi aluminijum, ~elik i gvo`|e i njihove proizvode, gorivo, pi}a, vo}e, drvo

i  proizvode od drveta. 
"U~e{}e EU u ukupnom izvozu Crne Gore pove}ano je sa 53,4% u 2005.

na 62% u 2006. Sveukupan rast crnogorskog izvoza u 2006. za 36%, posledi-
ca je rasta izvoza u zemlje EU, koji je iznosio 58,1%. To ukazuje na
unaprije|enje ukupne ekonomske saradnje sa zemljama EU, kao i rast
konkurentnosti crnogorskih  izvoznih proizvoda u cjelini", ka`e Filipovi}eva.

Mitrovi} navodi da su glavni proizvodi u izvozu Crne Gore aluminijum,
zatim gvo`|e i ~elik, mineralna goriva, ulja i proizvodi njihove destilacije.

"To ~ini oko 70% crnogorskog izvoza. Ovo govori o tome da je veoma mala
diversifikacija crnogorskih izvoznih proizvoda. Sa druge strane, primje}uje se
trend rasta izvoza u oblasti industrije pi}a i prehrambenih proizvoda {to vodi
tome da kao izvozne adute Crne Gore, uz turizam, mo`emo izdvojiti i zdravu
hranu, vino, ribu…. ", ka`e Mitrovi}.

NNAAJJVVII[[EE    IIZZVVOOZZIIMMOO
NNAA    TTRR@@II[[TTEE    EEUU
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opreme za gra|evinske radove na
infrastrukturnim objektima velikim
dijelom razlog za visok spoljnotr-
govinskog deficita u 2006. 

"Uvozom sirovina i repromater-
ijala iz EU bez pla}anja carine,
crnogorskim proizvo|a~ima prim-
jenom dijagonalne kumulacije bi}e
omogu}eno da gotov proizvod,
osim na tr`i{tu EU prodaju ina
tr`i{tu CEFTA, EFTA i Turske, bez
naplate carina, ~ime proizvodnja
postaje konkurentnija. {to se ti~e
snabdjevenosti doma}eg tr`i{ta
gotovim proizvodima iz EU,
potro{a~i i turisti~ka privreda ima}e
{ire mogu}nosti izbora kako po
kvalitetu, tako i po cijenama.
Posmatrano kratkoro~no, liberal-
izacija trgovine negativno djeluje na
priliv sredstava u bud`et, ali
dugoro~no posmatrano, rast
privredne aktivnosti, pra}en rastom
zapo{ljenosti - krajnji je cilj svih
zemalja na putu EU integracija, pa
i Crne Gore", navodi Filipovi}eva.

Mitrovi} ocjenjuje da bi uki-
danje carinskih i drugih ograni~enja
u Crnoj Gori trebalo dovesti i do
pove}anja stranih direktnih investi-
cija iz EU. 

"Privremeni sporazum je u
ovom slu~aju i svojevrstan "pozitivan
signal" za te iste investitore i poten-
cijalne partnere iz EU. O~ekivanja
su da se trend priliva stranih inves-
ticija i aktivnosti po tom osnovu
nastavi, ali je za to neophodan
ozbiljan rad na pove}anju
konkurentnosti doma}e privrede
~ime se upravo mo`e uticati na
dalje pove}anje izvoza, a time i
smanjenje spoljnotrgovinske ner-
avnote`e. Dugoro~no posmatrano,
Crna Gora }e imati mnogo vi{e
mogu}nosti da postoje}i deficit
smanji kroz izvoz na EU tr`i{te.
Ono o ~emu u svemu moramo
voditi ra~una je i za{tita doma}eg
proizvo|a~a u smislu uvo|enja
odre|enih stimulativnih mjera i
obezbje|enje raznih oblika edu-
kacije", zaklju~uje Mitrovi}. 

Kategorija  I -osjetljivi
industrijski proizvodi

- postepeno sni`avanje
carinskih stopa u
naredne tri godine (mer-
mer i ukrasni kamen,
drveni proizvodi, dijelovi
obu}e, proizvodi od alu-
minijuma, rashladni ure|aji i neki industrijski proizvodi koji se ne proizvode u
Crnoj Gori, ali su zna~ajan bud`etski prihod po osnovu carina, npr. mobilni tele-
foni, putni~ka vozila, rashladni ure|aji...). 

Kategorija    II - vi{e osjetljivi industrijski  proizvodi - postepeno sni`avanje
carinskih stopa u narednih pet godina (agroindustrija, drvoprerada, ko`a i obu}a,
proizvodi od kamena, papirna industrija, neki proizvodi od aluminijuma, tekstilna
industrija i metaloprerada).

Lista  2 - osjetljivi
proizvodi - proizvodi za
koje }e se carinska za{tita
progresivno eliminisati
(smanjivati za po 20%
godi{nje) u roku od pet
godina od stupanja na
snagu Privremenog spo-

razuma. Od osnovnih poljoprivrednih proizvoda na ovoj listi su: `ivotinje za klan-
je (goveda, svinje i `ivina), svinjsko meso i masno}e, ostale partije `ivinskog mesa,
surutka, jaja, ukrasno bilje i sadnice poljoprivrednog i {umskog bilja, od povr}a:
luk, {argarepa, mahunasto povr}e, pe~urke, od vo}a: smokve, agrumi, kupine,
zatim kafa, p{eni~no bra{no, prera|evine od vo}a i povr}a, neka alkoholna pi}a,
duvan. Od prera|evina na ovoj listi su: konditorski proizvodi, neke vrste beza-
lkoholnih i alkoholnih pi}a, pivo, duvanski proizvodi.   

Lista  3 - vi{e osjetljiviji proizvodi -  za koje }e se u roku od pet godina
carinska za{tita smanjiti do 50% postoje}eg nivoa na kojem }e ostati do do puno-
pravnog ~lanstva Crne Gore u EU.

Ova lista  sadr`i osnovne poljoprivredne proizvode: jagnjad za klanje, meso
goveda svih  kategorija, meso ovaca i koza svih kategorija, meso `ivine, soljene i
dimljene proizvode, mlijeko, pavlaku, jogurt, maslac i sir, med, krompir, parada-
jz, kupusnja~e, krastavce, papriku i spana}, mandarine, gro`|e, dinje i lubenice,
jabuke, kru{ke, tre{nje, vi{nje, kajsije, breskve, {ljive, jagode, maline i kivi, masli-
novo ulje i sve prera|evine od mesa, kao i prera|ene poljoprivredne proizvode
(mlje~ni namazi i prirodna i mineralna voda).

Kvota  za  vino - dogovorena je kvota za bescarinski izvoz crnogorskog vina u
iznosu od 16.000 hl godi{nje (sada{nji izvoz ne prelazi 3.000 hl), ~ime je
omogu}ena asimetri~nost u korist Crne Gore. Tako|e, crnogorski pregovara~ki tim
je ispregovarao znatno ni`u kvotu za uvoz vina iz EU-27, koja iznosi 1500 hl
prve godine nakon potpisivanja SSP-a, uz godi{nje pove}anje od 500 hl do mak-
simalno 3.500 hl. Obaveza crnogorske delegacije je da se dostavi crnogorski pri-
jedlog za za{ti}ene geografske oznake porijekla i da defini{e Prijedlog Zakona o
vinu (regioni, sorte, geografske oznake i ostali bitni elementi za SSP).

Kvote  za  ribe (za bescarinski pristup tr`i{tu EU) utvr|ene su na nivou od 20
t za podgrupe: pastrmka, {aran, orada, brancin), a kvote za prera|ene ili konz-
ervirane riblje proizvode  - sardine 200 tona (uz carinu od  6%) i in}uni 200 t
(uz carinu od 12,5%), uz mogu}nost da se koli~ina ove dvije vrste ribljih proizvo-
da nakon ~etvrte godine va`enja SSP-a pove}a na 250t, odnosno ukupno 500t.
Za ostale riblje prera|evine glave 1604 utvrdjeno je trogodi{nje postepeno
sni`avanje carinske stope za pristup na tr`i{te EU do niova od 70% MFN.

SSNNII@@AAVVAANNJJEE    CCAARRIINNSSKKIIHH    SSTTOOPPAA
Nakon  potpisivanja  SSP Kategorija  I Kategorija  II

Prva  godina 80% 85%
Druga  godina 50% 70%
Tre}a  godina 25% 55%
^etvrta  godina 0% 40%
Peta  godina - 20%

Nakon  potpisivanja  SSP Lista  II Lista  III
Prva  godina 80% 90%
Druga  godina 60% 80%
Tre}a  godina 40% 70%
^etvrta  godina 20% 60%
Peta  godina 0% 50%
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Postoje dva na~ina na koja mo-
`ete voditi pregovore sa EU - ili

tako {to }ete na sve pristati, ili tako
{to }ete svaku odluku i preporuku
preispitati i boriti se za ne{to {to
smatrate nacionalnim interesima",
ocijenila je JJuulliiaannaa  NNiikkoolloovvaa, eksper-
tkinja Evropskog instituta iz Sofije.

U razgovoru za EIC Bilten, Ni-
kolova ka`e da je Bugarska tokom
pregovora o ~lanstvu u EU odlu~ila
da sve preispita "za razliku od
Rumunije koja je na sve pristajala".

"To je na{u poziciju ~inilo jako
te{kom. Stoga ste vi u mnogo bol-
jem polo`aju nego {to smo mi bili
kada smo zapo~eli pregovore",
kazala je Nikolova.

Ona je podsjetila da je
Bugarska po~ela pregovore nakon
takozvane "Vi{egradske trojke" koju
su ~inile ^ehoslova~ka, Poljska i
Ma|arska.

"Sje}am se da su 1992. sve
odluke i preporuke Evropske
komisije bile usmjerene na to da se
uhvati korak sa "Vi{egradskom tro-
jkom". To je zna~ilo da nemamo
ni{ta manje obaveza od razvijenije

"Trojke", a njih je bilo jako te{ko
ispuniti". 

zz  UU  kkoojjiimm  jjee  oobbllaassttiimmaa  BBuu-
ggaarrsskkoojj  bbiilloo  nnaajjttee`̀ee  ddaa  ssee  pprriillaaggooddii
ssttaannddaarrddiimmaa  EEUU,,  aa  kkoojjiimmaa  jjee  ttoo  bbiilloo
llaakk{{ee??

Standardi su veoma uobi~ajena
rije~ koja zapravo ne zna~i mnogo.
Postoje propisi, sporazumi, studije
slu~aja i odluke u konkretnim
slu~ajevima. Za Bugarsku su najve}i
problem predstavljale oblasti koje

zapravo i nijesu obuhva}ene
acquis-om, dakle one u kojima ne
postoji konkretno evropsko zakono-
davstvo. Konkretno, za Bugarsku je
najproblemati~nija bila oblast
osnovnih demokratskih principa -
vladavine prava, {to zna~i borba
protiv korupcije i organizovanog
kriminala koji su i najve}a prepreka
na putu ka EU. Upravo je zbog toga
najzahtjevniji zadatak sprovo|enje
zakona. Mnogo je lak{e izgraditi
strukture i obrazovati i informisati
gra|ane, nego stvoriti institucije
potrebne za sprovo|enje acquis-a.
Najte`e je uspostaviti osnovne
principe i omogu}iti da va{a zemlja
funkcioni{e kao ravnopravna ~lanica
zajednice evropskih zemalja.

zz  [[ttoo  ssttee,,  oossiimm  bboorrbbee  pprroottiivv
kkoorruuppcciijjee,,  iimmaallii  nnaa  ddnneevvnnoomm  rreedduu
pprreeggoovvoorraa  oo  ~~llaannssttvvuu??

Pregovore o pridru`ivanju smo
po~eli u {est oblasti: nau~no-
istra`iva~koj, obrazovnoj, u oblasti
statistike, malih i srednjih predu-
ze}a, kulturi i medijima i telekomu-
nikaciji. Okon~ali ih velikom brzi-
nom u periodu od tri do {est mjese-
ci. Najlak{i su bili oni pregovori koji
su se ticali obrazovnog sektora, ali je
sada jasno da su oblasti bez acquis-
a, bez evropske regulative i zahtje-
va, oblasti u kojima su reforme
najbolnije. Bugarska se ~ak i danas,
sedam godina nakon preliminarnog
zaklju~enja pregovora u ovoj oblasti,
suo~ava sa ogromnim pote{ko}ama
upravo stoga {to Vlada i politi~ari
nikada nijesu uistinu i do kraja
sproveli najbolnije reforme obra-
zovnog sistema. Zato danas imamo

J U L I A N A   N I K O L O V A ,   E K S P E R T K I N J A   E V R O P S K O G   I N S T I T U T A   I Z   S O F I J E

Juliana  Nikolova

Morate  da  stvorite  vlastitu
viziju  razvoja  va{e  zemlje

zz  Kako  ocjenjujete  evropsku  perspektivu  Crne  Gore  i  zapadnog  Balkana?
Dobra strana je to da su sve zemlje zapadnog Balkana, uklju~uju}i i Kosovo,

u planovima za pro{irenje EU i da }e u dogledno vrijeme postati ~lanice. Jedino
je pitanje: kada? Odgovor na to pitanje je druga strana medalje. Mislim da }e
Bugarska podr`ati integraciju regiona u EU, ali dr`ave ~lanice jo{ nijesu spremne
da prihvate sve zemlje regiona. Osim Hrvatske koja }e tokom 2009. vjerovatno
okon~ati pregovore i postati ~lanica 2010/2011, u zavisnosti od procesa ratifikaci-
je, ostale }e morati da sa~ekaju najmanje do 2015. Sve zemlje zapadnog Balkana
bi trebalo da tra`e podr{ku od Bugarske, Rumunije i drugih novih ~lanica i
uklju~iti ih u svoje finansijske planove za period 2015-2020.

^̂EEKKAA]]EETTEE    NNAAJJMMAANNJJEE    DDOO    22001155..    
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{trajkove nastavnika osnovnih i sred-
njih {kola, pa ~ak i pred{kolskih
ustanova, i to upravo zbog povr{no
sprovedenih reformi. Zato i ne
mogu re}i da postoje "lake" oblasti.
One oblasti koje izgledaju najlak{e
mogu biti najte`e, jer zahtijevaju
nacionalnu strategiju. Mnogo je
lak{e pratiti evropske politike, nego
izraditi i sprovesti sopstvene.

zz  [[ttoo  ssee  pprroommiijjeenniilloo  uu  BBuuggaarr-
sskkoojj  nnaakkoonn  {{ttoo  jjee  ppoossttaallaa  ~~llaanniiccaa
EEvvrrooppsskkee  uunniijjee??

Puno toga - institucije, komu-
nikacija sa Komisijom, ali je mo`da
najva`nije to {to je (otkako je
postala ~lanica EU) Bugarska stekla
samopouzdanje. Vrlo je o~igledan
porast samopouzdanja i me|u
gra|anima Bugarske. 

Svakako, investicije u Bugarskoj
su sada znatno ve}e no u periodu
prije ulaska u EU.

Ipak, danas bugarski politi~ari
ne mogu tek re}i: "Pogledajmo
Komisijin izvje{taj o napretku, da
vidimo {ta oni ka`u o vladaju}i par-
tijama, kapacitetima kojima raspo-
la`emo..." Sada svoje postupke
moramo da procjenjujemo isklju-
~ivo mi sami.

zz  PPoommeennuullii  ssttee  vvee}}ee  iinnvveessttiicciijjee
uu  BBuuggaarrsskkoojj  oodd  kkaaddaa  jjee  ppoossttaallaa
~~llaanniiccaa  EEUU..  KKoojjee  ssuu  oossttaallee  pprreeddnnooss-
ttii  ~~llaannssttvvaa  uu  EEUU??

Najve}a prednost je garancija

stabilnosti u zemlji, {ansa da se
razvijamo uz podr{ku ve}e zajed-
nice, ulazak u najve}e zajedni~ko
tr`i{te na svijetu, kao i saradnja sa
ostalim u~esnicima u ovom procesu
- `ivot u Evropi bez granica.

zz  AA  {{ttoo  ssuu  mmaannee??
S druge strane, mana je to {to,

zahvaljuju}i nedostatku administra-
tivnih kapaciteta, Bugarska ne mo`e
da u~estvuje kao ravnopravni part-
ner u procesu kreiranja politika na
evropskom nivou. To je, me|utim,
vi{e izazov nego nedostatak. Jo{
izgra|ujemo kapacitete da bismo
u~estvovali u ovom procesu, i to ne
samo na nacionalnom, ve} i na
evropskom nivou. Saradnja, skla-
panje koalicija, organizacija grupa,
lobiranje i promocija nacionalnih
interesa su veliki izazov, ne samo za
Bugarsku ve} i za sve zemlje cen-
tralne i isto~ne Evrope. Nedostatak
suvereniteta  pri dono{enju
nacionalnih odluka i manjak slo-
bode koja je u novoj zajednici
ograni~ena slobodom drugih,
tako|e bi se mogli smatrati nekim
od tamnih strana ~lanstva u EU.

zz  KKaakkoo  jjee  BBuuggaarrsskkaa  rrjjee{{aavvaallaa
pprroobblleemm  ssllaabbiihh  aaddmmiinniissttrraattiivvnniihh
kkaappaacciitteettaa??

To je problem koji jo{ nije
rije{en, ali ~ije se rje{enje zasniva
na nekoliko zakonskih akata kao {to
su Zakon o administraciji i Zakon o

statusu javnih slu`benika kojim bi se
trebalo unaprijediti njihov polo`aj i
omogu}iti napredovanje u karijeri.
Trebalo bi u~initi njihov poziv
presti`nim i omogu}iti im da budu
ponosni na svoju slu`bu.

zz  MMoo`̀eettee  llii  pprroonnaa}}ii  ppaarraalleellee
iizzmmee||uu  BBuuggaarrsskkee  ii  CCrrnnee  GGoorree  uu
pprroocceessuu  pprriiddrruu`̀iivvaannjjaa  EEUU??

U pitanju su razli~ite pote{ko}e
i prepreke, ali je okvir vrlo sli~an.
Mnogo problema jo{ treba rije{iti i
to je lo{a vijest. Dobra vijest je da
ste na pravom putu. Nakon pada
komunisti~kog re`ima, Bugarska
socijalisti~ka partija (nekada{nja
Komunisti~ka partija) je pobijedila
na prvim postkomunisti~kim izbori-
ma u Bugarskoj 1990. Naredne
izbore osvojila je Unija demo-
kratskih snaga (UDF), prva demo-
kratska vlada u Bugarskoj. Najve}i
prioritet i prva deklaracija jedno-
glasno donesena u Parlamentu,
odnosila se na  evropske integraci-
je i ulazak Bugarske u NATO. Sve
partije, bez obzira na to da li su
pripadale lijevom ili desnom krilu,
izglasale su i odr`ale konsenzus o
ova dva pitanja. Za Bugarsku je
u~e{}e u oba procesa bilo od
ogromne va`nosti, s obzirom na
nedostatak demokratske tradicije u
zemlji. Ispunjavanje NATO kriteriju-
ma je prema tome predstavljalo
garanciju demokratskog razvoja i
nepovratnost demokratskih reformi.

zz  [[ttoo  pprreeppoorruu~~uujjeettee  CCrrnnoojj  GGoorrii??
Mislim da }e vam biti lak{e

nego nama zato toga {to ste mala
zemlja. Koliko sam ~itala Komisijin
izvje{taj o napretku, u odnosu na
neke zemlje u regionu, nemate
ve}e pote{ko}e sa EU. Ipak, moj
savjet bi bio da stvorite vlastitu viz-
iju razvoja va{e zemlje. Sprovedite
potrebne reforme ne zbog toga {to
to od vas zahtijeva briselska
birokratija, ve} zbog vas samih, zato
{to razvoj va{e zemlje zavisi od tih
reformi.

PPaauullaa  PPEETTRRII^̂EEVVII]]

FFIINNAANNSSII JJSSKKAA    PPOODDRR[[KKAA    BBUUGGAARRSSKKOOJJ
UU    PPRROOCCEESSUU    PPRROO[[IIRREENNJJAA    EEUU

PRETPRISTUPNI FONDOVI
ISPA 7.3  milijardi  eura

SAPARD 3.6  milijardi  eura
PHARE 10.9  milijardi  eura

UKUPNO 21.8  milijardi  eura

NAKON PRISTUPANJA (2004)
Poljoprivreda 12.4  milijardi  eura

Unutra{nje  politike 4.0  milijarde  eura
Administracija 2.1  milijarde  eura

Strukturni  fondovi 39.6  milijardi  eura
UKUPNO 58.1  milijardi  eura



9E IC b i l t en   N o  2 7

d e c embar   2 0 0 7 .   Dokumen t i

Sporazum o Stabilizaciji i pri-
dru`ivanju (SSP) izme|u EU i

Crne Gore je  prvi, ali veoma va`an
korak Crne Gore u pravcu pristu-
panja EU, a  crnogorska vlast mora
pristupiti realno perspektivi ~lanstva,
a ne samo kroz mehani~ku harmo-
nizaciju nacionalnog zakonodavstva. 

Ovo, izme|u ostalog, pi{e u
obimnoj Rezoluciji koju je Evropski
parlament (EP), na prijedlog
Marcella  Vernole, (izvjestioca za
Crnu Goru ispred Odbora za
spoljne poslove EP) usvojio 13.
decembra, zajedno sa ratifikacijom
SSP-a izme|u EU i Crne Gore koji
je potpisan 15. oktobra.

U Rezoluciji se preporu~uje
ja~anje uloge parlamenta i nagla{ava

da je neophodno posebno se poz-
abaviti ulogom parlamenta kao nad-
zornog tijela, na primjer u oblasti
javnih finansija.

"EP poziva Vladu i Skup{tinu
Crne Gore da konkretizuju ciljeve
navedene u ~lanu 80 SSP-a usva-
janjem odgovaraju}ih zakona i
pravila neophodnih kako bi se
garantovala puna nezavisnost i
odgovornost sudstva; smatra, u vezi
sa ovim, da nova ustavna odredba
koja se odnosi na imenovanje sudi-
ja smanjuje mo} diskrecionog
odlu~ivanja Skup{tine Crne Gore i
doprinosi autonomiji regulatornih
sudskih tijela. EP podsje}a da je
neophodno uspostaviti nezavisno,
efikasno i nekorumpirano sudstvo
kako bi vladavina prava mogla biti
potpuno i nepovratno sprovedena",
stoji u Rezoluciji.

EP je pozvao Vladu i sudske
vlasti da pru`e svu mogu}u pomo}
i saradnju italijanskim sudskim vlas-
tima u pogledu zaklju~ivanja istrage
u slu~aju organizovanog kriminala i
{verca cigareta koja uklju~uje i
istaknute crnogorske politi~are (Milo
\ukanovi} i Miroslav  Ivani{evi}),
kako bi se omogu}ilo izdavanje

R E Z O L U C I J A   E V R O P S K O G   P A R L A M E N T A   O   Z A K L J U ^ I V A N J U   S P O R A Z U M A   O
S T A B I L I Z A C I J I   I   P R I D R U @ I V A N J U   I Z M E \ U   E U   I   C R N E   G O R E

SSP  je  {ansa,  iskoristite
momenat  i  reformi{ite  se

EP nagla{ava ulogu civilnog dru{tva u razvoju demokratije i vladavine prava i
skre}e pa`nju na socijalne probleme i osjetljiva politi~ka pitanja. EP u tom kon-

tekstu poziva na "ja~anje bezbjednosti i bolje uslove za predstavnike civilnog
dru{tva", pi{e u Rezoluciji.

EP je pozvao Vladu Crne Gore da sprovede reforme medijskih zakona,
posebno Zakona o transparentnosti medija i sprije~avanju medijske koncen-
tracije, kako bi se obezbijedila {to ve}a transparentnost i sprije~ilo stvaranje
medijskih monopola, kako u {tampanim, tako i u elektronskim medijima.

"EP poziva Skup{tinu da osigura nezavisnost Savjeta RTCG vode}i ra~una o
istinskoj zastupljenosti svih segmenata dru{tva, ~ime bi se znatno pomogla potpuna
transformacija RTCG-a u profesionalni javni servis. EP smatra da je neophodno
oja~ati i odr`ati nezavisne medije i uravnote`eno izvje{tavanje", isti~e se u doku-
mentu u kojem se izra`ava "...duboko ̀ aljenje zbog nerje{avanja slu~aja ubistva nov-
inara Du{ka  Jovanovi}a, koji je upravo u tom periodu radio na objavljivanju serije
~lanaka o {vercu cigareta i drugim oblicima organizovanog kriminala u Crnoj Gori".

Tako|e, poziva se Vlada Crne Gore da garantuje slobodu {tampe i zahti-
jeva istragu po pitanju napada na @eljka  Ivanovi}a 1. septembra 2007, direk-
tora dnevnika "Vijesti". 

MMOORRAAJJUU    SSEE    OOJJAA^̂AATTII
NNEEZZAAVVIISSNNII    MMEEDDII JJ II
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me|unarodnog naloga za hap{enje.
"EP poziva crnogorske vlasti da

privedu kraju istragu u slu~aju
Sretena  Glend`e, komandira Ulcinj-
skog policijskog okruga i jo{ pet
zvani~nika policije za po~injene
ratne zlo~ine 1992", isti~e se u
Rezoluciji.

Upu}en je apel vlastima da
usvoje i sprovedu proaktivne poli-
tike u pogledu sprje~avanja korup-
cije, a sa ciljem unaprje|enja
efikasnosti javne uprave, borbe pro-
tiv organizovanog kriminala, trgovine
ljudskim bi}ima, oru`jem, cigareta-
ma i drogom, {to je najva`niji pre-
duslov za dalju integraciju Crne
Gore u EU. 

"EP poziva vlasti da shvate pot-
pisivanje Sporazuma kao {ansu da
iskoriste reformski momenat i
sprovedu zna~ajne izmjene u oblasti
vladavine prava, borbe protiv orga-
nizovanog kriminala i korupcije,
ja~anje grani~ne kontrole kao i
administrativnih kapaciteta Crne
Gore. EP isti~e zna~aj ~lana 114
SSP-a, koji sadr`i obavezu "razvoja
efikasne i odgovorne javne uprave u
Crnoj Gori", i poziva Vladu da
usvoji neophodne mjere kako bi se
obezbijedio transparentan proces

odabira i zapo{ljavanja, kao i
unaprje|enja slu`benika u javnoj
upravi, te da (uz pomo} Evropske
komisije) iskoristi u najve}oj
mogu}oj mjeri svu raspolo`ivu
pomo} i twinning instrumente za
razvoj dr`avne uprave", pi{e u
Rezoluciji.

Napominje se da EP "`ali zbog
potpisivanja sporazuma izme|u
Crne Gore i SAD kojim se Crna
Gora obavezala da ne}e izru~ivati
gra|ane SAD-a Me|unarodnom
krivi~nom sudu, uz obe}anje SAD-
a da obezbijedi vojnu pomo} Crnoj
Gori (tzv. Sporazum o ~lanu 98). EP
podsje}a da se EU protivi takvim
sporazumima koji podrivaju ugled
Me|unarodnog suda i o~ekuje da
}e Crna Gora uzeti u obzir stav
Evropske unije po tom pitanju i
preduzeti odgovaraju}e mjere", ka`e
se u Rezoluciji. 

Nagla{ava se da je razvoj
ekolo{ki  odr`ivog turizma od nem-
jerljivog zna~aja za ekonomsku
budu}nost Crne Gore i insistira da
se mora usvojiti sveobuhvatna leg-
islativa u domenu za{tite `ivotne
sredine i okvirni plan obalske
za{tite, te se poziva Vlada Crne
Gore da uspostavi nezavisna opera-

tivna tijela koja }e obezbje|ivati
po{tovanje delikatne ekolo{ke
ravnote`e, posebno u podru~ju
morske obale, ali i na prostoru
nacionalnih parkova u unutra{njosti
zemlje.

"EP `ali zbog nekontrolisane
{pekulacije cijenama posjeda i
nekretnina i zbog negativnih
posljedica koje to mo`e imati po
odr`ivi razvoj zemlje, uglavnom
zbog slabe ili nedovoljne kontrole
od strane dr`ave i lokalnih vlasti. EP
poziva Vladu i Skup{tinu Crne Gore
da {to prije usvoje i sprovedu Zakon
o za{titi prirodnih resursa - poseb-
no u obalskoj zoni - kao i voda i
morskog dobra, i da sprovedu
okvirne planove za integrisanu kon-
trolu otpada i preradu otpadnih
voda, posebno u pogledu razdva-
janja otpada u turisti~kim mjestima.
EP skre}e posebnu pa`nju na
delikatnu ekolo{ku ravnote`u
kotorskog zaliva i neophodnosti hit-
nih mjera da se o~uva ovo
neobi~no lijepo prirodno i istorijsko
naslje|e", stoji, tako|e, u ovom
dokumentu.

Uz to, upozorava se da su
strana ulaganja u Crnoj Gori
uglavnom ulaganja u nekretnine i
izra`ava briga zbog "{pekulacije
cijenama zemlje i nekretnina, koju
je gotovo nemogu}e kontrolisati i
koja }e najvjerovatnije imati za
posljedicu izgradnju ~itave obale". 

"EP primje}uje da je u isto vri-
jeme u ovoj oblasti klju~na uloga
gra|evinskih inspekcija i prepo-
ru~uje razmatranje moratorijuma
na gradnju u odre|enim osjetljivim
oblastima... EP izra`ava zabrinutost
zbog nedostatka transparentnosti i
kulture monopola, kako u po-
liti~kim, tako i u ekonomskim
strukturama {to predstavlja pre-
preku razvoju Crne Gore kao
demokratske dr`ave sa tr`i{nom
ekonomijom", poru~eno je iz
Strazbura.

N.R.-VV.[.

EP uvi|a da Crna Gora de facto koristi euro kao zvani~nu valutu i nagla{ava
da se trenutno kori{}enje eura, odlukom od strane crnogorskih vlasti u

vanrednim okolnostima, u potpunosti razlikuje od ~lanstva u Eurozoni, pi{e u
dokumentu.

Podsje}a se da je za pridru`ivanje Eurozoni neophodno ispuniti sve kri-
terijume navedene u Ugovoru koji, izme|u ostalog, podrazumijevaju visok ste-
pen odr`ive harmonizacije.

"Nedostatak kratkoro~nog i dugoro~nog planiranja ekonomskog razvoja kao
i neuspjeh u kontrolisanju sive ekonomije ({to je izra`eni problem u Crnoj Gori)
mo`e imati negativne posljedice po uspje{no sprovo|enje SSP-a. EP poziva
crnogorske vlasti da se ozbiljnije posvete stvaranju radnih mjesta i smanjenju
procenta nezapo{ljenosti, {to je jedan od najozbiljnijih ekonomskih i socijalnih
problema sa kojima se suo~ava crnogorsko dru{tvo, i da se posveti politikama
koje uti~u na razvoj otvorenog, konkurentnog i transparentnog poslovnog
okru`enja", ka`e se u Rezoluciji.

RRRRAAAAZZZZVVVVIIII JJJJTTTTEEEE    OOOOTTTTVVVVOOOORRRREEEENNNNOOOO    
PPPPOOOOSSSSLLLLOOOOVVVVNNNNOOOO    OOOOKKKKRRRRUUUU@@@@EEEENNNNJJJJEEEE
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Koliko je Vlada Crne Gore kredibilan part-
ner? Koliko je iskrena kada obe}ava

reforme u skladu sa evropskim standardima
kako bi Crna Gora do 2012. bila spremna da
postane nova ~lanica EU? Da li je zaista volj-
na da radi studiozno, odgovorno i da
uva`ava sugestije iz Brisela? Da li }e dosljed-
no sprovoditi Sporazum o stabilizaciji i
pridru`ivanju (SSP)?

Ova pitanja proizilaze nakon odluke
Vlade da ignori{e zahtjeve predstavnika EU
da sa~eka sa usvajanjem Strategije razvoja
energetike dok ne dobije komentare iz
Brisela. Prvo je Strategija pro{la na Savjetu za
odr`ivi razvoj sredinom decembra, da bi
nekoliko dana kasnije bila usvojena na Vladi.
Uzalud je bilo insistiranje v.d. {efa Delegacije
Evropske komisije (EK) u Podgorici Clive
Rumbolda da odlo`e odluku i da im dostave
prevod Strategije na engleski jezik kako bi
stru~njaci EK rekli {to misle o jednom od
najva`nijih strate{kih dokumenata. Rumbold
se pozivao na ~lan 109 SSP-a, koji su Crna
Gora i EU potpisale 15. oktobra, tvrde}i da
je Vlada obavezna da taj dokument prije
usvajanja podijeli sa EK. 

U ~lanu 109 SSP-a pi{e da saradnja
izme|u EU i Crne Gore "mo`e posebno
obuhvatati: formulisanje i planiranje ener-
getske politike...".

SSP }e stupiti na snagu tek za par god-
ina kada ga ratifikuju Evropski parlament i
svih 27 ~lanica EU, ali Skup{tina Crne Gore
ga je ve} potvrdila. 

Potpredsjednica Vlade za evropske
integracije prof. dr Gordana  \urovi} je,
me|utim, kategori~na: "Nije neophodno
pozivati se na SSP koji jo{ nije stupio na
snagu".

Ona obja{njava da taj ~lan nije dio ni
Privremenog sporazuma koji stupa na snagu
1. januara 2008, a koji predvi|a postepeno
uspostavljanje zone slobodne trgovine
izme|u EU i Crne Gore, te kao takav ~ini
80% teksta SSP-a.

"SSP }e stupiti na snagu za jo{ najman-
je 18 mjeseci, ali i na{a dosada{nja praksa
ide u prilog ja~anja saradnje sa institucijama
EU u ovoj i svim drugim oblastima... Crna

Gora je u potpunosti spremna da sara|uje sa
EK i u ovoj oblasti, {to smo i do sada ~inili",
rekla je \urovi}eva.

Potpredsjednica je u pravu - SSP nije
stupio na snagu i formalno Vlada zaista nije

imala nikakvu obavezu prema Briselu. Ipak,
ako je Skup{tina Crne Gore ve} ratifikovala
SSP, {to zna~i da je on fakti~ki postao dio
doma}eg zakonodavstva, su{tinski je taj spo-
razum prekr{en samo dva mjeseca nakon {to
je potpisan. A {to se krije iza takve
brzopotezne odluke Vlade? Mo`da to da od
1. januara 2008. stupa na snagu Zakon o
procjeni uticaja koji predvi|a da nijedan

strate{ki dokument ne smije biti usvojen dok
se ne procjeni uticaj njegove realizacije na
za{titu `ivotne sredine. A kasnije da nijedan
strate{ki objekat ne smije biti sagra|en dok
se ne vide posljedice po `ivotnu sredinu.

Ako je tako, onda na {turanovi}ev kabi-
net pada sumnja da ne mari za odr`ivi razvoj
koji na javnoj sceni propovijeda ili da na
brzinu, preko koljena, donosi odluke. 

Potpredsjednica \urovi} tvrdi da Vlada,

kao i ostale evropske zemlje, mora da bal-
ansira izme|u ekonomskog razvoja i za{tite
`ivotne sredine, napominju}i da je EK u
fazama informisana o ve} vi{egodi{njem pro-
cesu izrade Strategije razvoja energetike u

Crnoj Gori. 
\urovi}eva je istakla da o~ekuje razu-

mijevanje EK za odluku Vlade da usvoji
strategiju, ali je neku vrstu odgovora dobila
sedam dana kasnije. Nesvakida{nja odluka
predstavnika evropskih i UN institucija u
Podgorici da 21. decembra bojkotuju sjed-
nicu Savjeta za odr`ivi razvoj zato {to opet
nijesu blagovremeno dobili prevod
Prostornog plana i {to njihove sugestije nije-
su uva`ene pokazala je da je razumijevanje
te{ko o~ekivati ako s druge strane nema
razumijevanja za njihove zahtjeve.

Da li }e se trend izrazitijeg "mije{anja"
EU u posao [turanovi}evog kabineta nastavi-
ti vidje}e se, recimo, po istupima zvani~nika
EK, koja je fakti~ki vlada EU i kao takva
najdirektnije zadu`ena za odnose sa zemlja-
ma potencijalnim kandidatima. Protest Clive
Rumbolda signalizuje da vrijeme idile prolazi
i da dolazi faza u kojoj Brisel o~ekuje da
umjesto ljeporje~ivosti i obe}anja Vlada
zasu~e rukave.

N.R.

SSSSPP  nniijjee  ssttuuppiioo  nnaa  ssnnaagguu  ii  ffoorrmmaallnnoo  VVllaaddaa  zzaaiissttaa  nniijjee  iimmaallaa  nniikkaakkvvuu
oobbaavveezzuu  pprreemmaa  BBrriisseelluu..  IIppaakk,,  aakkoo  jjee  SSkkuupp{{ttiinnaa  CCrrnnee  GGoorree  vvee}}  rraattii-
ffiikkoovvaallaa  SSSSPP,,  {{ttoo  zznnaa~~ii  ddaa  jjee  oonn  ffaakkttii~~kkii  ppoossttaaoo  ddiioo  ddoommaa}}eegg  zzaakkoonn-
ooddaavvssttvvaa,,  ssuu{{ttiinnsskkii  jjee  ttaajj  ssppoorraazzuumm  pprreekkrr{{eenn  ssaammoo  ddvvaa  mmjjeesseeccaa
nnaakkoonn  {{ttoo  jjee  ppoottppiissaann

NNaa  [[ttuurraannoovvii}}eevv  kkaabbiinneett  ppaaddaa  ssuummnnjjaa  ddaa  nnee  mmaarrii  zzaa  ooddrr`̀iivvii  rraazzvvoojj
kkoojjii  nnaa  jjaavvnnoojj  sscceennii  pprrooppoovviijjeeddaa  iillii  ddaa  nnaa  bbrrzziinnuu,,  pprreekkoo  kkoolljjeennaa,,
ddoonnoossii  ooddlluukkee

D A   L I   P R V I   S U K O B I   P O D G O R I C E   I   B R I S E L A   D O V O D E   U   P I T A N J E   K R E D I B I L I T E T
V L A D E   C R N E   G O R E

Prolazi  vrijeme  idile

Sa  sjednice  Savjeta  za  odr`ivi  razvoj

fo
to
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UUvvoodd  aa  llaa  ttuurrccaa: ~lan briselske
Vlade, prvi brk crnogorske

diplomatije (uvrije`eno je mi{ljenje
da se zove MMiillaann, preziva RRoo}}eenn)
bez imalo blama progovara. Pred
visokim zvanicama, sa dugovratom
~a{om {ampanja u desnici Ro}en je
briljantan, nalik glavnom junaku
nezaboravnih turskih ljubavnih. 

Podsjetimo, upravo je taj films-
ki pod`anr pomogao doma}icama
da odridaju kraj osamdesetih, pa ih
Ro}enova pojava vjerovatno baca u
nostalgi~ni sevdah i zeman kada jo{
nijesu ni slutile da }e njihovi
kom{ije odjednom postati Turci za
deportovati, najmrznija nacionalna
manjina koja zakopava pu{ke po
livadama. 

Ro}en dakle vrlo mudro, u
skladu sa svojim Uzmi - Me - Mu-
stafa imageom, bira sapunicu za
`anr. Ono {to je u bosanskoj sev-
dalinki "aman", ili u prevodima
{ekspira "avaj", to titra pod {armant-
nim musta}ima dok prede o ni~im
izazvanim (time jo{ otrovnijim) stri-
jelicama na{ih evropskih prijatelja.
Uzgred, istih onih prepotentnih
zakerala koji godinama ne pu{taju
Tursku u svoje drustvo, aman! 

Kao {to doma}ice nijesu znale
da su turski ljubi}i tek visoko stili-
zovani uvod za odlo`ene orgazme
beskona~nih latinoameri~kih serijala
u kojima uvijek neko od glavnih
junaka poput Ro}ena pati od
amnezije, tako ni popularni ministar
nije mogao da pretpostavi da }e
Evropski parlament iza}i sa nekom
Rezolucijom i pameti podu~avati
njegovog politi~kog ZZeeuussaa. 

Ro}en je dakle zgranut &
ganut, vidimo ga pred kamerama
kako hvata zalet za veliku istinu.
Kao da u ~a{i mu}ka pejotl, a opet

homerovski uzvi{eno, on zaziva
muzu Evropske unije da mu
pomogne. [to je problem, ako ga
uop{te ima taj rasni salonski ma~ak?
[to ga je natjeralo da iza|e iz svoje
kabinetsko-zakulisno-tapacirane
poze i bane pred gledateljstvo? 

Mu~i ga uvrije`eno mi{ljenje.
Evropa, ka`e ministar Milan,

mora pomo}i njemu i drugovima
rukovodiocima jer valja narod
izbaviti iz MMeennggeellaa uvrije`enog
mi{ljenja da u Crnoj Gori cvjeta
korupcija i organizovani kriminal. To
su rije~i dovoljno jake i ubita~ne i
moraju se dokazati, ~ega je Ro}en
svjestan, pa bira logi~no rje{enje:
kriv je Beograd i  pokojni MMiilloo{{eevvii}}
{to baci {picu da su se u Crnoj Gori
odoma}ile antievropske po{asti.

RRaazzrraaddaa  ppoo  HHaannssuu
Evropski parlamentarci do|u da

odbrane svoju Rezoluciju usred
Podgorice, ali mimo svakog obi~aja

ne u~ine posjetu velikom {efu. Da
diplomatski gaf bude jo{ ve}i pom-
injali su ga. Skandal. Izvjesni po-
slanik konspirativnog i populisti~kog
prezimena SSwwoobbooddaa (imenom
HHaannnneess) na ne~emu {to truli
zapadnjaci nazivaju panel-diskusi-
jom, ljuljnuo je svoje pau{alije
glede predsjedni~kih izbora i pred-
sjednika DPS-a. Onda se ~itava
komendija prenijela u Skup{tinu
gdje DDuukkee-a Svoboda nije mogao
prona}i sve i da mu je htio u ~etiri
oka savjetovati predizbornu ru~nu.
Zakuvali u me|uvremenu mediji,
naredni svakoj nepodob{tini samo
da izazovu aferu i du{evni bol.
Sramotni ljudi.

Da imperija u velikom stilu
uzvra}a udarac nije trebalo ~ekati
puno, jer se vo|a oglasio sa mitskog
mjesta, podno Lov}ena, sa korita
beatifikovanog IIvvaannaa  CCrrnnoojjeevvii}}aa i,
sasvim logi~no, u hri{}anskom
duhu, ponudio stidnog gosta prig-

Pi{e:  Brano  Mandi}

Uvrije`eno  mi{ljenje  u  tri  ~ina  
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anicama. Duke onako visok, pred
snopom mikrofona, skr{tenih ruku a
o{tro, oporu~io je tamo nekom
"drugu Hansu" da do|e na u{tipke
- ili ku{uje. 

Taman se taj Evropski parlament
pita koliko i crnogorski. Isti ti
poslanici vode politiku Unije koliko
ovda{nji ometaju poslovanje crno-
gorskih tajkuna. Njihova Rezolucija
mo`e biti samo "izvidnica izvidni-
ca...", da se tako ~etni~ki izrazimo,
dok prave poruke & preporuke
Brisela treba tek o~ekivati. 

Sve to zna Duke, maestro men-
taliteta, pa lupa mangupsko-rasto~ki
cajper nekom tamo cvikera{u sa
{arenim {alom koji je toliko minoran
da je dozvolio da mu `ena bude na
~elu delegacije, a ho}e da prosipa
mudrosti o italijanskim istragama... 

Sva ona lickanja i lisi~arenja
pred kamerama dok se ministri/ce
slikaju sa evropskim prijateljima
padaju u vodu, jer Britva ponovo
ja{e, ovog puta dodu{e izazvan od
nedostojnog protivnika kojem mo`e
da odgovori uzgredno, preko zalo-
gaja, sa otvaranja nekog cetinjskog
motela. U Evropu ne}emo ulaziti na
koljenima, poru~uje glasa~koj pastvi
velikan tranzicije i to u
nepogre{ivom momentu: kada je
cijeloj javnosti pun kufer integracija
i sve dosadnijih TV dnevnika. 

A propos, ni mediji ne sjede
skr{tenih ruku pa daju prostor izv-

jesnom gospodinu RRoommaannuu  JJaakkii~~uu
da olak{a du{u povodom kobne
Rezolucije, potpisuju}i ga kao ~lana
Parlamentarne skup{tine Savjeta
Evrope. Umjesto BBrr~~ii}} u google
ukucajte Jaki~ i vidje}ete kako je
gospodin Roman odavno batalio
evropsku politiku i radi u ljubljan-
skoj gradskoj vladi. Ni kriv ni
du`an, op{tinski slu`benik jedne
prijateljske zemlje la`no predstavl-
jen ~ita kontra-bukvicu u udarnom
terminu, a RTCG vazda naredna
svakom istra`iva~kom postupku
uvrsti ga u Dnevnik 2, da 3 minu-
ta sve lijepo izobja{njava. 

Javnost se tako homogenizovala
u stavu: Evropa je opet do{la da
nam soli pamet kano devedesetih,
da potura uvrije`ena mi{ljenja.
Ambasadori petljaju i rovare po
Crnoj Gori, pri~aju koje{tarije o
paukovim mre`ama korupcije, kao
da je ima i kao da mi sami ne
znamo da je cjela pri~a o {vercu
duhana iza{la iz mra~nih beograd-
skih kuhinja. 

Gradom Barom devedesetih
godina nijesu {etale urbane ubice
opto~ene zlatom sa kala{njikovima
o ple}kama, nijesu se italijanski tur-
isti okupljali u kafi}ima na minut od
glavne policijske stanice, nije bilo
glisera, niko nije ubijen na ulicama
pod Rumijom... rije~ju, Crna Gora
je kao buktinja "svobode" vedrila
balkanski mrak i primjerom pokazi-

vala kako se penzije mogu davati
redovno, uz ukrajinsko mlijeko u
prahu. ^udi zato {to se ovog lednog
decembra nije oglasila Interna-
cionalna liga humanista, niti
Evropskom parlamentu stiglo pismo
iz Alabame sa o{trim demar{om
agilnog CChhaarrlleessaa  MMeerrssiijjeekkee.

SSiicciilliijjaannsskkoo  zzaattvvaarraannjjee
Na kraju, vratimo se gospon

Ro}enu koji je jo{ prije pola godine
poru~io crnogorskom tu`ila{tvu:
poka`ite si~ijavom GGiiuusseeppppee  SSccee-
llssiijjuu kako se radi posao. Iako jo{ u
oporavku od iznenadnog gubitka
VVeessnnee  MMeeddeenniiccee tu`ila{tvo bi brzo
moglo da raspetlja ~vor, budu}i
nezavisno i li{eno svakog politi~kog
uticaja. Policija tako|e. Evo kako bi
stra{na vijest mogla da zvu~i.  

"Crnogorska policija ju~e je u
spektakularnoj akciji uhapsila pred-
sjednika Demokratske partije soci-
jalista MMiillaa  \\uukkaannoovvii}}aa na osnovu
potjernice koja ga tereti za
mafija{ko udru`ivanje i organizovani
kriminal. \ukanovi} je uhap{en u
podgori~kom kafeu "Grand", dok je
pio ~aj i odmarao se od politike. U
zvani~nom saop{tenju Uprave poli-
cije se navodi da je \ukanovi} pri-
likom hap{enja uzviknuo "pustite
me pla}enici", ali da se nije opirao
niti pozivao na poslani~ki imunitet. 

\ukanovi} je od ranije poznat
crnogorskoj policiji kao premijer, ~ija
je slika isticana na zidovima
slu`benih prostorija uklju~uju}i i
menzu Srednje policijske {kole u
Danilovgradu. O~evici tvrde da je
jednom od policajaca u toku akcije
pozlilo, {to se obja{njava  pavlovl-
jevljim refleksom iznenadne gladi
izazvane sje}anjem na obilne sred-
njo{kolske porcije, a koje je vezao za
sliku osumnji~enog. Osoblje "Grand-
a" nemo}nom mladi}u je pritr~alo je
u pomo}. Kada je pojeo dvije prig-
anice, bilo mu je malo bolje".

AAuuttoorr  jjee  nnoovviinnaarr  ddnneevvnnoogg  lliissttaa
""VViijjeessttii""
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Dok pitanja osoba sa invalidite-
tom (OSI) predstavljaju dio

zna~ajnih oblasti koje su u domenu
evropskih politika, u Crnoj Gori su
osobe sa invaliditetom bez adek-
vatne pravne za{tite. Kada je
zakonska regulativa u pitanju, Crna
Gora u ovoj oblasti zaostaje za svim
dr`avama nastalim nakon raspada
biv{e SFRJ i za Albanijom. Sve te
dr`ave imaju usvojene zakone o
profesionalnoj rehabilitaciji i
zapo{ljavanju osoba sa invalidite-
tom, a isti~emo Makedoniju koja
ve} 13 godina ima takav zakon koji
predstavlja ohrabruju}i primjer.
Procjenjuje se da u Crnoj Gori ima
~ak 60.000 osoba sa odre|enim
invaliditetom.

Osnovni akt kojim EU tretira
OSI je Evropska socijalna povelja
kojom su zagarantovana prava OSI
na nezavisnost, dru{tvenu integraci-
ju i participaciju u zajednici. U EU
je na ovim pitanjima najaktivnija
Evropska komisija (EK) koja se u
okviru gotovo svih direktorata bavi
pomenutom problematikom, na po-
sredan ili neposredan na~in. Zapo{-
ljavanje i socijalna pitanja, obrazo-
vanje, ljudska prava, javne nabavke,
transport, turizam predstavljaju samo
neke od oblasti. Klju~ni direktorat

koji se neposredno bavi razli~itim
pitanjima va`nim za osobe sa inva-
liditetom je Generalni direktorat za
zapo{ljavanje, socijalna pitanja i jed-
nake mogu}nosti. Taj direktorat je
bio i najaktivniji prilikom izrade
Strategije i Akcionog plana osoba sa
invaliditetom, a EK je osnovala i
Grupu na visokom nivou o invalid-
nosti sastavljenu od eksperata
zemalja ~lanica za pitanja osoba sa
invaliditetom.  

Osnovni zadatak Grupe je da
kontroli{e i prati politike i prioritete
dr`ava koje uti~u na osobe sa inva-
liditetom, prikupljaju informacije i
iskustva kao i da pru`aju savjeto-
davne usluge Komisiji i svim koris-
nicima na evropskom kontinentu.

Grupa svoju pa`nju fokusira na
Rezoluciju usvojenu od strane
Savjeta Evrope 1996. Jedna od
klju~nih politika kroz koju se EU
bavi osobama sa invaliditetom je
politika zapo{ljavanja. Ona je
kreirana kroz Evropsku strategiju
zapo{ljavanja, a polazna osnova je
svakako novi odnos prema zapo{lja-
vanju, definisan kroz Amsterdamski
ugovor (2001/C 80/01). Posebno se
vodilo ra~una o antidiskriminaciji na
tr`i{tu rada, radnom mjestu i
stru~noj obuci, a u tom kontekstu
valja pomenuti dvije direktive (usvo-
jene od Evropskog savjeta) koje su
od su{tinskog zna~aja za borbu pro-
tiv diskriminacije. Prva direktiva
(2000/43/EC) pokriva oblasti zapo{-

DDoobbaarr  ppootteezz  jjee  VVllaaddiinnaa  SSttrraatteeggiijjaa  iinntteeggrraacciijjee  oossoobbaa  ssaa  iinnvvaalliiddiitteettoomm
uu  CCrrnnoojj  GGoorrii  kkoojjaa  jjee  ssttuuppiillaa  nnaa  ssnnaagguu  3300..  nnoovveemmbbrraa  22000077..
NNaarraavvnnoo,,  aakkoo  ssee  nnaappiissaannoo  ii    pprriimmjjeennii

K A D A   J E   U   P I T A N J U   Z A [ T I T A   O S O B A   S A   I N V A L I D I T E T O M ,   C R N A   G O R A   J E
D A L E K O   I Z A   S T A N D A R D A   E U   I   S V I H   Z E M A L J A   I Z   R E G I O N A

Jednake  mogu}nosti
~u~e  u  fiokama  Vlade

Pi{e:  Emil  Krije{torac

Evropski parlament (EP) je posebno anga`ovan na ovom polju, a mnogi
odbori parlamenta se bave pitanjima koja se odnose na osobe sa invalidite-

tom. U EP funkcioni{e i Interparlamentarna grupa za osobe sa invaliditetom
koja je formirana 1980. kao svepartijska grupa koja nema formalne mo}i.
~injenica je da okuplja blizu 40 parlamentaraca, a to je ~ini relevantnim fak-
torom pri svakom odlu~ivanju koje se ti~e osoba sa invaliditetom. U uspje{ne
akcije te grupe mo`emo ubrojiti i dopune zakonskih akata EU  kojima se ja~aju
kriterijumi pristupa~nosti u razli~itim oblastima. Posebno su bili uspje{ni u
kreiranju niza direktiva EU kao {to su: o autobusima i ostalim prevoznim sred-
stvima, o javnim nabavkama, o telekomunikacijama... Interesantno je da je
sli~na grupa formirana i u Parlamentu Makedonije pod nazivom Me|upartijs-
ka parlamentarna lobisti~ka grupa za ljudska prava osoba sa invaliditetom
(IPPLG), a sa radom je po~ela 19. maja 2003. 

UUUU    EEEEPPPP    PPPPOOOOSSSSEEEEBBBBNNNNAAAA
LLLLOOOOBBBBIIIISSSSTTTTIIII ^̂̂̂KKKKAAAA    GGGGRRRRUUUUPPPPAAAA    ZZZZAAAA    OOOOSSSSIIII
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ljavanja, obuke, obrazovanja, soci-
jalne sigurnosti, zdravstvene za{tite,
stanovanja, pristup slu`bama, ser-
visima, dobrima i imovini, dok duga
direktiva (2000/78/EC) defini{e
direktnu ili indirektnu diskriminaciju
i fokusira se na diskriminaciju pri
zapo{ljavanju, profesionalnoj ori-
jentaciji i rehabilitaciji. Ove direktive
su od nesumnjivog zna~aja za
podizanje nivoa kvaliteta za{tite
protiv diskriminacije  u svim zemlja-
ma EU. Same direktive su podrazu-
mijevale i odre|ene promjene u za-
konodavnim sistemima zemalja ~la-
nica, pa ~ak i kod onih zemalja koje
su ve} u svom pravnom sistemu
imale antidiskriminativne zakone. 

Fokusiraju}i se prije svega na
polo`aj ove populacije i njihovu
inkluziju u sve sfere dru{tva, shod-
no svojim milenijumskim razvojnim
ciljevima (a svjesna ~injenice da OSI
~ine 10% svake populacije i ~ak
20% populacije siroma{nih), EU
dosljedno primjenjuje Strategiju i
Akcioni plan osoba sa invaliditetom.
U tom kontekstu valja spomenuti i
odluku Evropske unije kojom je
2003. progla{ena za godinu osoba
sa invaliditetom, a te godine su
dostignuti i "revolucionarni" efekti u
ovoj oblasti.

Na svom putu integracije u
Evropsku uniju, Crna Gora ne bi
trebalo da ~eka upozorenja oko

primjene standarda (koji su jasno
utvr|eni u evropskim politikama) za
osobe sa invaliditetom, ve} bi
morala sama da krene ka kvalitetni-
jem odnosu i tretmanu svih potre-
ba osoba sa invaliditetom. Naravno,
ne verbalnom i deklarativnom
podr{kom (koja je za pohvalu, nar-
avno), ve} konkretnom akcijom
kroz izmjenu svog zakonodavstva.
To podrazumijeva izmjenu mnogih
zakonskih rje{enja, a samo jedan od

njih je, primjera radi, Zakon o
izgradnji objekata. Recimo i to da
samo u Podgorici 97% novo-
izgra|enih zgrada nema adekvatno
rije{en pristup za osobe sa inva-
liditetom. U ovom momentu, u
crnogorskom zakonodavstvu posto-
ji samo jedan lex specijalis, Zakon o
vaspitanju i obrazovanju djece sa
posebnim potrebama. Formirani
Savjet za brigu o licima sa inva-
liditetom koji ~ine predstavnici
vladinog i nevladinog sektora, ne
smije ostati samo dobra namjera,
ve} treba da preduzme inicijativu u
dono{enju propisa za razvoj i
unapre|enje prava lica sa inva-
liditetom, a to je i osnovni smisao
njegovog osnivanja. Dobar potez je
Vladina Strategija integracije osoba

sa invaliditetom u Crnoj Gori koja
je stupila na snagu 30. novembra
2007. Naravno, ako se napisano i
primjeni. U svakom slu~aju, kvalitet
usvojenog dokumenta je nesporan.  

Nevjerovatno zvu~i podatak da
ve} vi{e od tri godine pripremljeni
Nacrt zakona o za{titi osoba sa
invaliditetom putuje od Vlade do
Skup{tine Crne Gore i da ga jo{
nema u proceduri. U me|uvre-
menu je Socijalisti~ka narodna par-

tija (SNP) u Skup{tini Crne Gore
inicirala Prijedlog deklaracije o
pravima lica sa invaliditetom, sa cil-
jem jasnog definisanja obaveza i
zadataka svih dr`avnih organa u
odnosu na lica sa invaliditetom. Na
pomenutom poslu je radila i Radna
grupa koju je formirao Izvr{ni odbor
Narodne stranke (NS), a koja je
uradila jedan model Zakona protiv
diskriminacije lica sa posebnim
potrebama. 

I ove godine je 3. decembar,
Dan osoba sa invaliditetom bio jo{
jedan poku{aj brojnih organizacija u
Crnoj Gori da skrenu pa`nju na svoj
problem. Prilikom posjete predsjed-
niku Crne Gore, nagla{eno je "...da
osobe sa invaliditetom nemaju
pravo na adekvatnu socijalnu
za{titu, socijalno osiguranje, rad,
slobodan izbor zanimanja, pravedne
uslove rada i adekvatnu zaradu,
osiguranje za slu~aj nezapo{ljenosti,
bolesti, nesposobnosti, starosti i
nedostatak sredstava za `ivot...".
Pored toga, navedeno je "...da
nemaju ravnopravan tretman pri-
likom u~estvovanja u kulturnom,
nau~nom, obrazovnom, politi~kom i
drugim oblicima dru{tvenog `ivota". 

Po posljednjim procjenama, u
svijetu ima vi{e od 600 miliona
osoba sa invaliditetom. Ovaj
podatak je bio i povod da
Generalna skup{tina UN u decem-
bru 1993. usvoji Standardna pravila
za izjedna~avanje mogu}nosti koje
se pru`aju osobama sa invalidite-
tom. Iako su ti Standardi pravno
neobavezuju}i, preko 50 zemalja ih
je inkorporiralo u svoje zakono-
davstvo. Prvi pravno obavezuju}i
me|unarodni ugovor koji se odnosi
na OSI (a koji je usvojen pod okril-
jem UN-a), jeste Me|unarodna
konvencija o pravima osoba sa
invaliditetom koja je  usvojena u
decembru 2006. 

AAuuttoorr  jjee  ppoollaazznniikk  IIVV  ggeenneerraacciijjee
[[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa  ii  vviissookkii
ffuunnkkcciioonneerr  NNaarrooddnnee  ssttrraannkkee

PPoo  ppoosslljjeeddnnjjiimm  pprrooccjjeennaammaa,,  uu  ssvviijjeettuu  iimmaa  vvii{{ee  oodd  660000  mmiilliioonnaa
oossoobbaa  ssaa  iinnvvaalliiddiitteettoomm..  OOvvaajj  ppooddaattaakk  jjee  bbiioo  ii  ppoovvoodd  ddaa  GGeenneerraallnnaa
sskkuupp{{ttiinnaa  UUNN  uu  ddeecceemmbbrruu  11999933..  uussvvoojjii  SSttaannddaarrddnnaa  pprraavviillaa  zzaa
iizzjjeeddnnaa~~aavvaannjjee  mmoogguu}}nnoossttii
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Proces pretpristupanja je vrlo zna-
~ajan i Crna Gora i EU imaju

odgovornu ulogu u obja{njavanju ovog
procesa doma}oj javnosti. Mnogima
treba pomo} da shvate {to se ustvari
doga|a - koje je obaveze zemlja
preuzela, {to je potrebno da se ispune
i kako proces izgleda, isti~e CClliivvee
RRuummbboolldd, v.d. {efa delegacije Evropske
komisije (EK) u Podgorici.

Rumbold je u Crnu Goru do{ao
prije dva mjeseca, a prije toga je
slu`bovao u sjedi{tu EK u Briselu i radio
je na pridru`ivanju Poljske, Ma|arske,
Letonije, Litvanije, Estonije, BiH i
Albanije. Rumbold je sada otpravnik
poslova i bi}e na toj funkciji sve do
prolje}a 2008, tj. dok ne bude imeno-
van stalni {ef delegacije.

Rumbold upozorava da je za Crnu
Goru sada klju~no da  ispunjava
obaveze iz Sporazuma o stabilizaciji i
pridru`ivanju (SSP) i Privremenog spo-
razuma i da uspostavi zadovoljavaju}i
na~in pra}enja njihovog sprovo|enja. 

"Da bi napravili dalji napredak ka
EU, moramo vidjeti konkretne rezultate,
a brzina va{eg napretka ka EU zavisi od
brzine reforme na terenu. Sve po~inje
ovdje", ocijenio je Rumbold. 

On je naglasio da je Crna Gora
potpisala SSP i da to zna~i sna`nu poli-
ti~ku i pravnu obavezu da se vodi
borba protiv organizovanog kriminala i
korupcije i ja~a vladavina prava. 

"To je jasna izjava politi~ke volje...
Crnoj Gori treba jak sistem koji }e je
{tititi od korupcije", rekao je Rumbold.

On dodaje da je Delegacija
Evropske komisije u Podgorici saveznik
Crne Gore. 

"Vodimo otvoreni dijalog sa vlasti-
ma, opozicijom, civilnom dru{tvom... i
dobrodo{li su nam svi partneri. Sa
svima }emo odr`avati komunikaciju, s
tim {to i svi u Crnoj Gori treba da rade

zajedno kako bi postigli dogovor o
va`nim odlukama. Opozicija i vlast
treba da rade zajedno u interesu zeml-
je, na onome {to vodi naprijed", rekao
je Rumbold. 

Odgovaraju}i na pitanje koja je
razlika izme|u pregovora o SSP-u i
pregovora o ~lanstvu u EU (koje trenut-
no EU vodi, na primjer, sa Hrvatskom),
on je kazao da je rije~ o obimu pre-
govora.

"SSP je sporazum o pridru`ivanju, a
ne o ~lanstvu. SSP omogu}ava slobod-
nu trgovinu i obavezuje na pravno pri-
bli`avanje crnogorskih zakona zakonima

EU u odre|enim klju~nima oblastima",
objasnio je Rumbold i dodao da se
pregovori o ~lanstvu odnose na sva
poglavlja acquis communautaire-a.

"Crna Gora je nedavno ratifikovala
paket sporazuma (SSP, Privremeni spo-
razum i sporazumi o viznim olak{icama
i readmisiji) koji su jak okvir za

napredak ka EU, ali va{ problem je
generalni nedostatak kapaciteta -
pravnih, administrativnih i politi~kih.
Dr`ava je potpisom SSP-a preuzela
obaveze da se reformi{e u mnogim
oblastima i to zahtijeva odluke, zakone.
Za to su potrebni kapaciteti jer sve to
mora da se primijeni", napominje
Rumbold.

On smatra da je, pored ja~anja
institucija, prioritetan izazov Crne Gore
ja~anje vladavine prava. 

"Tu govorimo o pravosudnim refor-
mama, borbi protiv korupcije i
po{tovanju zakona. Crna Gora trenutno
do`ivljava sna`an ekonomski rast i to je
dobro za po~etak. Ali, veliki je izazov
da se to odr`i jer se to ne}e automats-
ki nastaviti", procjenjuje Rumbold.

V.D. {efa Delegacije EK isti~e da je
svrha slobodne trgovine (koja }e poste-
peno po~eti da se uspostavlja od 1.
januara 2008. na osnovu Privremenog

sporazuma - Interim Agrement), da
bude od koristi objema stranama i da
dovede do ekonomskog rasta svih. "To
je prilika za crnogorsku ekonomiju, a
sigurno postoje stvari koje se mogu
pobolj{ati kako bi ona bila konkurent-
nija. Transparentnost je klju~no pitanje,
kao i olak{ano izdavanje dozvola za
stvaranje biznisa u Crnoj Gori. Da bi
iskoristili prednosti SSP-a, morate
oja~ati i trgovinske koncesije. Sve ovo
zahtijeva zakonodavstvo i administra-
tivne kapacitete onih koji treba da se
bave standardima, kontrolom proizvo-
da, uklju~uju}i fitosanitarnu ispravnost
proizvoda `ivotinjskog porijekla i hrane.
Trgovina izme|u EU i Crne Gore se
otvara, ali potrebno je jo{ napretka
kako bi Crna Gora diverzifikovala svoje
izvozne proizvode i u~inila ih
konkurentnim", naglasio je Rumbold.

NN..RR..

DDaa  bbii  nnaapprraavviillii  ddaalljjii  nnaapprreeddaakk  kkaa  EEUU,,  mmoorraammoo  vviiddjjeettii  kkoonnkkrreettnnee
rreezzuullttaattee,,  aa  bbrrzziinnaa  vvaa{{eegg  nnaapprreettkkaa  kkaa  EEUU  zzaavviissii  oodd  bbrrzziinnee  rreeffoorrmmee
nnaa  tteerreennuu..  SSvvee  ppoo~~iinnjjee  oovvddjjee

CCrrnnaa  GGoorraa  ttrreennuuttnnoo  ddoo`̀iivvlljjaavvaa  ssnnaa`̀aann  eekkoonnoommsskkii  rraasstt  ii  ttoo  jjee  ddoobbrroo
zzaa  ppoo~~eettaakk..  AAllii,,  vveelliikkii  jjee  iizzaazzoovv  ddaa  ssee  ttoo  ooddrr`̀ii  jjeerr  ssee  ttoo  nnee}}ee
aauuttoommaattsskkii  nnaassttaavviittii

C L I V E   R U M B O L D ,   V . D .   [ E F A   D E L E G A C I J E   E V R O P S K E   K O M I S I J E   ( E K )   U   P O D G O R I C I

MMnnooggii  ttrreebbaa  ddaa  sshhvvaattee  {{ttoo  ssee  uu  ssttvvaarrii  ddooggaa||aa

Clive  Rumbold
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Na nedavnom sastanku u Briselu,
Igor  Sen~ar, slovena~ki amba-

sador pri Evropskoj uniji, izjavio je
da }e pregovori o daljem pro{iren-
ju Evropske unije biti jedan od
klju~nih prioriteta slovena~kog
predsjedni{tva EU.

Takva bi politika bila {amar
trenutnoj viziji budu}nosti Evrope
kakvu zagovara francuski predsjednik
Nicolas  Sarkozy koji se protivi dal-
jem pro{irenju, posebno namjerama
da Turska postane ~lanica EU.

Me|utim, Sen~ar je u govoru
pred oko 450 zvanica kojim je
predstavio planove Slovenije kao
naredne predsjedavaju}e ~lanice u
EU, izrazio nadu da }e tokom {est
mjeseci koliko }e Slovenija provesti
na ~elu EU, doprinijeti znatnom
napretku u pregovorima sa Hrvat-
skom i Turskom. 

"Granice EU moraju ostati
otvorene: Slovenija odlu~no pod-
r`ava dalje pro{irenje EU. Nadamo
se da }emo tokom na{eg predsjeda-
vanja napraviti zna~ajan pomak u
zatvaranju preostalih pregovara~kih
poglavlja sa zemljama kandidatima",
rekao je Sen~ar. 

Jedan ~lan Evropskog parlamen-
ta koji je prisustvovao konferenciji je
primijetio: "Ova politika }e dovesti
zemlju koja preuzima mjesto pred-
sjedavaju}eg u EU u narednih {est

mjeseci u direktan sukob sa jednom
od najuticajnijih ~lanica bloka",
prenosi web sajt EurAktiv. 

Slovenija preuzima predsjedni-
{tvo od Portugalije 1. januara 2008.
U pogledu ostalih prioriteta, Sen~ar
je najavio da }e Slovenija raditi na
tome da dr`ave ~lanice prihvate
prijedlog Komisije koji se ti~e

zakonskog paketa mjera za suprot-
stavljanje klimatskim izazovima.

"Slovenija }e posvetiti posebnu
pa`nju ovom pitanju, a nadamo se

da }e nakon Konferencije o kli-
matskim promjenama u Baliju
idu}eg mjeseca Evropski savjet usvo-

jiti odlu~an politi~ki stav u pogledu
primjene prijedloga, te da }e defin-
isati rokove za usvajanje paketa
mjera. To }e, izme|u ostalog, pred-
stavljati i sna`nu poruku industrijama
i potro{a~ima", rekao je on.

Ostale mjere koje Slovenija ima
u vidu su potpuna liberalizacija
energetskih tr`i{ta i uspostavljanje
trajne stabilnosti u regionu
zapadnog Balkana, a {to San~ar
opisuje kao "nezavr{enu pri~u". 

"Najhitniji zadatak je osigurati
bezbjednost na Kosovu, ali ne smije-
mo dozvoliti ni da se Srbija vrati svo-
joj pro{losti", rekao je Sen~ar sa
aspekta nekog ko ima znatna iskustva
u evropskim poslovima i ambasador
je Slovenije u EU od avgusta 2005. 

"Stabilnost u regionu je u inte-
resu svih nas i veoma je va`no da
EU preuzme vo|stvo", rekao je on.

San~ar je dodao i da }e obno-
vljena Lisabonska strategija za rast i
zapo{ljavanje i interkulturalni dijalog

tako|e biti me|u prioritetima.
Slovenija je prva dr`ava me|u

novim ~lanicama koje su pristupile
EU 2004. koja zauzima mjesto
predsjedavaju}e ~lanice. Ukoliko
novi ugovor bude ratifikovan,
tako|e }e biti i me|u posljednjima
koje u~estvuju u sistemu {estom-
jese~nog rotiraju}eg predsjedni{tva.

V.  []EPANOVI]
N.  RUDOVI]

SSlloovveennccii  iizzaazziivvaajjuu  FFrraannccuuzzee
UO^ I   PO^ E T K A   P R E D S J E D A V AN J A   S LO V EN I J E   E U ,   O P E T   U   P R V I   P L AN   I Z B I J A J U
R A Z L I ^ I T I   POG L ED I   N A   D A L J E   P RO [ I R E N J E   UN I J E

UUssppoossttaavvlljjaannjjee  ttrraajjnnee  ssttaabbiillnnoossttii  uu  rreeggiioonnuu  zzaappaaddnnoogg  BBaallkkaannaa  jjee
nneezzaavvrr{{eennaa  pprrii~~aa..  NNaajjhhiittnniijjii  zzaaddaattaakk  jjee  oossiigguurraattii  bbeezzbbjjeeddnnoosstt  nnaa
KKoossoovvuu,,  aallii  nnee  ssmmiijjeemmoo  ddoozzvvoolliittii  nnii  ddaa  ssee  SSrrbbiijjaa  vvrraattii  ssvvoojjoojj
pprroo{{lloossttii,,  ppoorruu~~uujjuu  SSlloovveennccii

GGrraanniiccee  EEUU  mmoorraajjuu  oossttaattii  oottvvoorreennee::  SSlloovveenniijjaa  ooddlluu~~nnoo  ppooddrr`̀aavvaa
ddaalljjee  pprroo{{iirreennjjee  EEUU..  NNaaddaammoo  ssee  ddaa  }}eemmoo  ttookkoomm  nnaa{{eegg  pprreeddssjjeeddaa-
vvaannjjaa  nnaapprraavviittii  zznnaa~~aajjaann  ppoommaakk  uu  zzaattvvaarraannjjuu  pprreeoossttaalliihh  pprree-
ggoovvaarraa~~kkiihh  ppooggllaavvlljjaa  ssaa  zzeemmlljjaammaa  kkaannddiiddaattiimmaa,,  kkaazzaaoo  sslloovveennaa~~kkii
aammbbaassaaddoorr  uu  BBrriisseelluu

Ljubljana
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Za{to  `elim  da  budem
gra|anka   Ev rope?

Ovo je Balkan. Bajaga je odavno
to lijepo rekao. Tako kratka i

jednostavna re~enica govori toliko
toga, a sve {to ka`e ima negativnu
konotaciju. Balkan - to je oduvijek
bilo ne{to divlja~ko, varvarsko,
necivilizovano. Pa i mi sami onu
"kakav si Balkanac" shvatamo kao
uvredu i dijelimo ljude na Bal-
kanoide i one "evropskih shvatanja".
Kada na zapadu ka`ete Balkanac,
oni ~uju terorista, a mora}ete
mnogima na{iroko da obja{njavate
da kod nas ustvari vi{e nema rata.
Mada nijesam sigurna da nema.
Sada vodimo neke druge ratove,
bez oru`ja, ve} se borimo rije~ju,
di`emo glas. Poku{avamo se boriti i
pravom, ali ta "pu{ka" ovdje ~esto
zna da zako~i.

Sa druge strane, ako na
zapadu, bilo u Evropi ili Americi,
ka`ete obi~nom ~ovjeku da ste
Crnogorac, gleda}e vas bijelo i
vjerovatno }e razmi{ljati da li je ta
Crna Gora neko afri~ko pleme, ili
mo`da planina u Sibiru. To, nar-
avno, pod uslovom da je ~ovjek
zaista stranac, a ne na{e gore list,
koji je odavno pobjegao odavde
glavom bez obzira.

Koja god od ovih reputacija da
nas prati - zaslu`ili smo je.

A za{to ja `elim da budem
gra|anka Evrope? Zato {to imam
snove! Zato {to imam ciljeve,
neostvarene `elje, kao i volju da ih
ostvarim! Ali, bojim se da to nije
dovoljno, jer mi nedostaje na~in.
Kako ostvariti snove u dru{tvu u
kome snovi ne zna~e ni{ta, a
materijalno zna~i sve? Izgubili smo
mnogo u proteklih 20 ili 30 godi-
na, a {to je najgore, izgubili smo
moralne vrijednosti. Na{e dru{tvo
moralno propada, vrijednosni
sudovi gube na zna~aju, a moral
postaje misao nejasnih obrisa.
Ponekad mi se ~ini kao da djeci u
osnovnoj {koli name}emo Ma-
kijavelija kao obaveznu literaturu, a
da im ga roditelji ~itaju kao pri~u
pred spavanje. Pa od malih nogu

znaju da, Bo`e moj, cilj opravdava
sredstava. I to nije ne{to neprirod-
no, ve} sasvim prirodno za jedno
oligarhijsko dru{tvo u kojemu
ogromna ve}ina jedva sastavlja kraj
s krajem. Iz tog moralnog posrnu}a
proizilaze svi ostali problemi i man-
ifestuju se kroz korupciju, tolerisani
kriminal i kr{enje ljudskih prava.

Za{to `elim da budem
gra|anka Evrope? Zato {to `elim
Evropu na dlanu, a samim tim i svi-
jet na dlanu. Zato {to `elim da se
obrazujem na presti`nim evropskim
univerzitetima, da istra`ujem u
poznatim evropskim centrima i,
za{to da ne, za svoj rad budem
pristojno nagra|ena. @elim da
nakon naporne godine mogu (kao

moji vr{njaci po Evropi) krenem na
put po Evropi i svijetu, a ne da
moram da radim kako bih
pre`ivjela sljede}u. @elim da mi
prijatelji iz [panije, Njema~ke,
Portugala sa kojima sam studirala
do|u u posjetu preko ljeta, da im
poka`em ljepote Crne Gore, a da
na{e prijateljstvo bude oslobo|eno
svih barijera. Ho}u da dobijem
mogu}nost da putujem, da obi|em
sva ~uvena mjesta u Evropi, da se
vratim svojim korijenima. Da
budem danas u Londonu, sjutra u
Parizu, prekosjutra u Madridu, a da
na grani~nim prelazima  ne moram
da skidam cipele i budem
pretre{ena tako da se osje}am kao
Taliban na   JFK - u. 

Navijam za ulazak u EU, jer

`elim da francuski jezik koji sam
nau~ila upotrijebim u Francuskoj.
Da pitam nekog {armantnog
Francuza kako da stignem do mjes-
ta gdje po~inje red za Luvr, do kat-
edrale Notr - Dam, ili do crkve
Svetog Srca, pa da se nasmijem
samoj sebi kada shvatim da ga,
poslije 10 godina u~enja, pola toga
{to je rekao nijesam razumjela jer
govori "sto na sat". @elim da upitam
jednog od slikara na {etali{tu kraj
Sene da naslika moj portret, tako
da se u pozadini vidi Ajfelova kula.
Nedavno sam gledala film "Pogled
sa Ajfelovog tornja" na{eg mladog
reditelja NNiikkoollee  VVuukk~~eevvii}}aa, koji
vjerno oslikava upravo tu dekaden-
ciju na{eg dru{tva i snove mladog

Pi{e:  Bisera  Turkovi}

NNeekkii  kkaa`̀uu::  ""EEttoo  NNoorrvvee{{kkaa,,  ppaa  [[vvaajjccaarrsskkaa,,  ppaa  IIssllaanndd......  aakkoo  oonnii  nniijjeessuu
hhttjjeellii  uu  EEUU,,  ppaa  nnee  mmoorraammoo  nnii  mmii!!""  AA  jjaa  kkaa`̀eemm  ddaa  mmoorraammoo,,  ppaa  ssvvee
ddaa  ssjjuuttrraa  oottkkrriijjeemmoo  nneepprreessuu{{nnii  iizzvvoorr  nnaaffttee  uu  JJaaddrraannuu,,  EEvvrrooppsskkaa  uunniijjaa
nnaamm  jjee  nneeoopphhooddnnaa..  ZZaa{{ttoo??  DDaa  nnaass  pprreevvaassppiittaa!!
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~ovjeka o boljoj budu}nosti.
Ispunilo me bijesom to shvatanje
koliko je mladih ljudi na ovim pros-
torima sanjalo pogled sa Ajfelovog
tornja, a nikada ga nije do`ivjelo.

London je jo{ jedna grad koji
obo`avam, sa slika i televizije, nar-
avno. A imam za cilj da jednog dana
i sama osjetim taj hladni britanski
duh i da sa ki{obranom u ruci
pro{etam kraj Bakingemske palate.
Pa da, u toku plovidbe rijekom
Temzom ispod brojnih londonskih
mostova, potap{am onog ozbiljnog i
suzdr`anog Britanca pored sebe i da
se nasmijem njegovoj zbunjenosti
kada mu ka`em: "Znate, mi u Crnoj
Gori imamo rijeke koje su zelene."
Pa i ako tada ne budu zelene {to,
kako smo krenuli, nije isklju~eno. A
on }e tada mo`da i znati gdje je
Crna Gora.

Svi mladi u Crnoj Gori treba da
imaju ovakve {anse, jednake za sve,
i da `ive u dr`avi u kojoj uspjeh
zavisi od li~nih sposobnosti, a ne
od toga ko su vam bili svi preci po
mu{koj liniji. I nijesu mladi jedini
koji bi u`ivali prednosti
evropeizacije. Stariji bi bili u stanju
da, nakon cijelog `ivota napornog
rada, stare dostojanstveno, i da, kao
evropski penzioneri (oni {to ih u
Budvi mo`ete prepoznati po kao sir
bijelim nogama) obi|u sva ona
mjesta koja nijesu stigli u mladosti.

Neki ka`u: "Eto Norve{ka, pa
[vajcarska, pa Island... ako oni nije-
su htjeli u EU, pa ne moramo ni
mi!" A ja ka`em da moramo, pa sve
da sjutra otkrijemo nepresu{ni izvor
nafte u Jadranu, Evropska unija nam
je neophodna. Za{to? Da nas pre-
vaspita! Da bi se sve ovo ostvarilo,
moramo da uvidimo koji su na{i
nedostaci i da to ljudski priznamo.
Kritiku nekog problema treba da
shvatimo upravo tako, a ne kao
atak na li~nost, atak na vlast i
dr`avu, ili svjetsku zavjeru koju
sprovode CIA i doma}i pla}enici. 

Stvari treba da mijenjamo jer
postoji svijest o tome da ne valjaju,

a ne zato jer neko iz Brisela to
tra`i. A svijest je najte`e i najbitni-
je promijeniti. Da bismo u{li u EU,
treba da uni{timo tradicionalisti~ke
institucije, tradicionalisti~ka shva-
tanja i pona{anja. Treba da u~imo
ljude da se bave naukom,
istra`ivanjem, kulturom, sportom, a
dnevnu politiku }e umjesto njih
voditi neko kome je to posao i ko
za to i odgovara.

Crna Gora je mala, a koliko joj

se to isti~e kao prednost u procesu
integracije, toliko joj je i
nedostatak. Nedostatak zato jer se
dr`avom ne upravlja doma}inski. Ja
`elim da sjutra ljudi u Crnoj Gori
zaborave odanost ovoj ili onoj par-
tiji, i da onu vlast koja radi lo{e
smijeni upravo zato! Da cijene
rezultate, a ne li~nosti! Da slobod-
no kritikuju probleme i da sjutra
mogu oti}i u iste te institucije koje
su konstruktivno kritikovali da tra`e
posao, bez straha od neuspjeha.
@elim da gra|ani moje Crne Gore
iza|u mirno na ulice kada struja
poskupi za 1%, da poka`u da to
ne}e pro}i, a ne da slegnu rameni-

ma kada poskupi za 20 % i ka`u:
"Ja na to ne mogu da uti~em".

Ne idealizujem ja Evropsku
uniju, daleko od toga, niti ka`em
da }emo rije{iti sve probleme zau-
vijek, jer ih i Evropska unija ima.
Ipak mi se nekako ~ini da je lak{e
boriti se protiv problema zajedno sa
jo{ 500 miliona drugih ljudi, nego
sa nekolicinom istomi{ljenika u sre-
dini u kojoj se glas gubi kao u
vakuumu.

Jedan gra|anin Evrope nam je
rekao: "Ve} sada simulirate evro-
pske procese!" A ja ka`em da to ne
va`i samo za institucije, ve} i za sve
nas. Mi jesmo Evropljani i imamo to
evropsko negdje duboko u sebi,
samo nam treba malo vje`be.
Po~nimo da razmi{ljamo kao
Evropljani, da se pona{amo kao
Evropljani, pa }emo uskoro postati i
gra|ani Evrope!

AAuuttoorrkkaa  jjee  ppoollaazznniiccaa  VVII  ggee-
nneerraacciijjee  [[kkoollee  eevvrrooppsskkiihh  iinntteeggrraacciijjaa  ii
ssttuuddeennttkkiinnjjaa  IIII  ggooddiinnaa  FFaakkuulltteettaa  zzaa
eevvrrooppsskkee  ii  ddrr`̀aavvnnee  ssttuuddiijjee  uu
PPooddggoorriiccii

JJaa  `̀eelliimm  ddaa  ssjjuuttrraa  lljjuuddii  uu  CCrrnnoojj  GGoorrii  zzaabboorraavvee  ooddaannoosstt  oovvoojj  iillii  oonnoojj
ppaarrttiijjii,,  ii  ddaa  oonnuu  vvllaasstt  kkoojjaa  rraaddii  lloo{{ee  ssmmiijjeennii  uupprraavvoo  zzaattoo!!  DDaa  cciijjeennee
rreezzuullttaattee,,  aa  nnee  llii~~nnoossttii!!  DDaa  sslloobbooddnnoo  kkrriittiikkuujjuu  pprroobblleemmee  ii  ddaa  ssjjuu-
ttrraa  mmoogguu  oottii}}ii  uu  iissttee  ttee  iinnssttiittuucciijjee  kkoojjee  ssuu  kkoonnssttrruukkttiivvnnoo  kkrriittiikkoovvaallii
ddaa  ttrraa`̀ee  ppoossaaoo,,  bbeezz  ssttrraahhaa  oodd  nneeuussppjjeehhaa
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Evropska komisija (EK) je predstavila
prijedlog programa reformi u cilju

modernizacije evropske Zajedni~ke
poljoprivredne politike (Common
Agricultural Policy - CAP). Me|u
glavnim prijedlozima su ograni~enje
re`ima subvencija i postepeno ukidan-
je direktne nov~ane pomo}i namijen-
jene ruralnom razvoju. 

[to je su{tina CAP-a koji je po~eo
da se primjenjuje jo{ 1957.na insisti-
ranje Francuske? Ako, recimo, cijena
poljoprivrednih proizvoda unutar EU
padne ispod minimuma, EU bi usko~ila
i kupila onoliko robe koliko je potreb-
no da bi se cijena popela iznad mini-
muma. Ova cijena je uvijek bila
prili~no iznad preovla|uju}e svjetske
cijene za taj proizvod, a time su se
poljoprivredne cijene vje{ta~ki
odr`avale vi{im u Evropi nego u
ostatku svijeta. Ovo je neophodno da
bi se odr`ala isplativost mnogih sekto-
ra zato {to EU skoro sve poljoprivredne
proizvode proizvodi uz visoku cijenu. 

Ali, visoke cijene u EU isto tako
zna~e da poljoprivredni proizvodi ne
mogu biti izvezeni bez gubitka za
farmere, tako da, ako bude na|en
kupac van EU, Brisel }e nadoknaditi
farmerima razliku izme|u svjetske
cijene dobra i interne evropske cijene.
Zato {to je EU masovan kupac
doma}ih poljoprivrednih proizvoda,
ona mora da skladi{ti sve proizvode
koje je kupila dok ne budu preprodati.
Na svom vrhuncu, ova kombinacija
politika je navela EU da potro{i 17%
bud`eta CAP-a na skladi{tenje svojih
~uvenih "brda" putera i "jezera" mlijeka
i vina. 

Posljednja runda reformi CAP-a je
pokrenuta 2003. i sastojala se od
"razdvajanja" poljoprivredne proizvod-
nje od subvencija kako bi se sprije~io
vi{ak proizvodnje i rasipanje sredstava.

Novi sistem podrazumijeva inte-

grisanu {emu pomo}i (Single Payment
Scheme - SPS), prema kojoj se sub-
vencije raspodjeljuju na osnovu indika-
tora poput veli~ine posjeda (umjesto
koli~ine proizvodnje kao do sada).

Me|u preduslovima za dobijanje
pomo}i u okviru SPS-a su  i vi{estruki
kriterijumi kojima se od zemljoposjed-
nika zahtijeva da po{tuju izvjesne stan-
darde za{tite `ivotne sredine, kvaliteta
hrane i zdravlja i dobrobiti `ivotinja. 

Uz ukidanje kontrola cijena u
nekoliko sektora, reforme bi podrazu-
mijevale i preusmjeravanje fondova sa
"prvog stuba" CAP-a (direktna i tr`i{na
pomo}) na "drugi stub" - ruralni razvoj.
Smatra se da }e se ovim posti}i i ve}i
stepen za{tite `ivotne sredine u okviru
CAP-a (na koju trenutno odlazi oko
40% bud`eta EU).

Dugo o~ekivanu reformu CAP-a,
poznatu i kao "sistematski pregled",

predstavila je 20. novembra u Briselu
Mariann  Fischer  Boel, evropska kome-
sarka za poljoprivredu i ruralni razvoj.

Prijedlozi nijesu zakonskog tipa,
ve} predstavljaju platformu za diskusi-

ju pred kreiranje formalnih zakonskih
prijedloga koji se o~ekuju ve} u prol-
je}e 2008.

"Sistematski pregled" CAP-a, koji
bi trebao da predstavlja "osnovu za
usmjeravanje i dalju modernizaciju"
evropske poljoprivredne politike, nas-
tavlja proces reformi koji je zapo~et
2003. i kojim se predla`e dalje "razd-
vajanje" preduslova u gotovo svim
poljoprivrednim sektorima.

Poljoprivrednici i uzgaja~i stoke
koji posjeduju ve}e zemlji{ne posjede i
primaju ogromne sume pomo}i
mora}e se suo~iti sa prili~nim sman-
jenjem subvencija: 10% za isplate
preko 100.000 eura, 25% za isplate

R E F O R M A   Z A J E D N I ^ K E   P O L J O P R I V R E D N E   P O L I T I K E   E U :   K O M I S I J A   P R I J E T I   D A
U S K R A T I   P O M O ]   V E L I K I M   P O S J E D I M A

KKrraajj  rraassiippaannjjuu  nnoovvccaa  ii  vvii{{kkuu  pprrooiizzvvooddnnjjee

CCAAPP  ppooddrraazzuummiijjeevvaa  ddaa  vviissookkee  cciijjeennee  uu  EEUU  iissttoo  ttaakkoo  zznnaa~~ee  ddaa
ppoolljjoopprriivvrreeddnnii  pprrooiizzvvooddii  nnee  mmoogguu  bbiittii  iizzvveezzeennii  bbeezz  gguubbiittkkaa  zzaa
ffaarrmmeerree,,  ttaakkoo  ddaa,,  aakkoo  bbuuddee  nnaa||eenn  kkuuppaacc  vvaann  EEUU,,  BBrriisseell  }}ee  nnaaddookk-
nnaaddiittii  ffaarrmmeerriimmaa  rraazzlliikkuu  iizzmmee||uu  ssvvjjeettsskkee  cciijjeennee  ddoobbrraa  ii  iinntteerrnnee
eevvrrooppsskkee  cciijjeennee
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preko 200.000 eura, 45% za isplate
preko 300.000 eura.

Zemljoposjednici u Njema~koj,
Velikoj Britaniji i ~e{koj bi}e posebno
pogo|eni ovim odlukama. Ogromni
poljoprivredni sektor u Francuskoj }e
tako|e pretrpjeti znatne posljedice, ali
je francuski predsjednik Nicolas
Sarkozy nedavno objavio podr{ku
reformama u ovom sektoru.

Prema trenutno va`e}em sistemu
raspodjela, zemljoposjednici i
poljoprivrednici koji posjeduju vi{e od
0.3 hektara imaju pravo na subvencije
CAP-a. Komisija `eli da podigne "prag"
- po mogu}nosti na vi{e od jednog
hektara -  kako bi  sprije~ila
zloupotrebu od strane "pseudo
poljoprivrednika".

"To {to imate jednu kozu u ba{ti
ne zna~i da ste zaista poljoprivredni
preduzetnik", pojasnila je Fischer Boel
na konferenciji za novinare.

Dalji planovi za preusmjeravanje
fondova podrazumijevaju izdvajanje
13% do 2015. u Fond za ruralni
razvoj, {to je zna~ajan porast sa trenut-
nih 5%.

Raspolaganje vodnim resursima i
sli~ne mjere koje se odnose na kli-
matske promjene bi}e uklju~ene u sis-
tem vi{estrukih preduslova za finansir-
anje kao dio "zdravstvenog pregleda",
{to zna~i kraj "rezervnih polja", odnos-
no da }e poljoprivrednici morati da se
pobrinu i za odr`avanje prirodnog
okru`enja i za{titu vrsta.

Trenutno, 10% poljoprivrednog

zemlji{ta u EU spada u "rezerve".
Komisija `eli da potpuno ukine ovu
praksu u periodu od godinu dana i
dozvoli poljoprivrednicima da posiju
vi{e `itarica kao odgovor na rast
potra`nje i skok cijena hrane.

Izvr{no tijelo EU je i dalje neo-
dre|eno u pogledu alternativa "rezer-
vama" u smislu za{tite `ivotne sredine i

o~ekuje da }e do}i do pravog rje{enja
u budu}im raspravama.

Jedna od mogu}nosti, prema
rije~ima Michaela  Manna, portparola
Komisije za poljoprivredna pitanja, bila
bi da se ve}i dio novca iz fonda za
direktnu nov~anu pomo} prebaci u
fond za `ivotnu sredinu. Druga
mogu}nost bi bio dobrovoljan program
saradnje poljoprivrednika za za{titu
zemlji{ta u blizini izvora vode, nagovi-
jestio je Mann.

O bud`etu CAP-a za period
nakon 2012. }e se raspravljati tokom
2008-2009, ali Komisija isti~e da "sis-
tematski pregled" "ni u kojem pogledu"
ne}e uticati na bud`etsku raspravu.

EK se nada da }e najnovije
reforme (koje bi trebalo da  stupe na
snagu u periodu 2009-2012. i koje bi
trebalo da obezbijede platformu za
novi krug reformi nakon 2012.) biti

usvojene od strane Poljoprivrednog
savjeta tokom predsjedavanja
Francuske, krajem 2008.

Ve}ina ~lanova poljoprivrednog
odbora EP se "uglavnom sla`e" sa
reformama, ali nije odu{evljena sman-
jivanjem bud`eta.

Lutz  Goepel, portparol za
poljoprivredu parlamentarne grupe
EPP-ED (Evropska narodna partija -
Evropske demokrate), predlo`io je
"progresivno smanjenje" direktne
pomo}i u obimu od 1% za iznose
preko 10.000 eura do najvi{e 4% za
iznose od 300.000 eura.

^lan parlamentarne grupe socijal-
ista Luis  Manuel  Capoulas  Santos je
izjavio da njegova grupa "...podr`ava
napore da se za{titi `ivotna sredina i
osna`i konkurentnost evropske
poljoprivrede koja je otvorena za svjet-
ska tr`i{ta, ali je tako|e ograni~ena jas-
nim pravilima u pogledu socijalnih
potreba, za{tite `ivotne sredine i prior-
iteta zdrave hrane".

COPA-COGECA, najve}i poljopri-

vredni lobi u Briselu, je pozdravio
namjeru EK da pojednostavi biro-
kratske procedure u pogledu CAP-a,
ali je izrazio "zabrinutost zbog najava
daljeg smanjenja pomo}i poljo-
privrednicima" i zatra`io "period zati{ja"
umjesto daljih reformi kako bi se
poljoprivrednicima dalo prostora da se
prilagode sve ve}oj nestabilnosti svjet-
skih tr`i{ta, ka`e se u saop{tenju za
javnost ove organizacije.

Evropska Kancelarija za za{titu
`ivotne sredine tvrdi da Komisija samo
odr`ava status quo i da se ne usu|uje
da predstavi ambiciozniji plan reformi
koji bi uklju~ivao "...procjenu efikas-
nosti sistema vi{estrukih preduslova za
za{titu `ivotne sredine, umjesto
poku{aja da sistem pojednostavi".

N.  RUDOVI]
V.  []EPANOVI]

ZZeemmlljjooppoossjjeeddnniiccii  uu  NNjjeemmaa~~kkoojj,,  VVeelliikkoojj  BBrriittaanniijjii  ii  ^̂ee{{kkoojj  bbii}}ee
ppoosseebbnnoo  ppooggoo||eennii  oovviimm  ooddlluukkaammaa..  OOggrroommnnii  ppoolljjoopprriivvrreeddnnii  sseekkttoorr
uu  FFrraannccuusskkoojj  }}ee  ttaakkoo||ee  pprreettrrppjjeettii  zznnaattnnee  ppoosslljjeeddiiccee,,  aallii  jjee  ffrraa-
nnccuusskkii  pprreeddssjjeeddnniikk  NNiiccoollaass  SSaarrkkoozzyy  nneeddaavvnnoo  oobbjjaavviioo  ppooddrr{{kkuu
rreeffoorrmmaammaa  uu  oovvoomm sseekkttoorruu

Kako mo`emo u~initi sistem podr{ke tr`i{noj infrastrukturi efikasnijim u
Evropskoj uniji od 27 ~lanica i u svijetu koji je sve vi{e globalizovan?
Vjerujem da CAP u principu funkcioni{e dobro, ali sjetimo se da mi od

CAP-a o~ekujemo da radi za dobrobit EU i to na mnogo na~ina: sigurna i
zdrava hrana, prijatan pejza`, konkurentan poljoprivredni sektor, zdrava rural-
na sredina - sve je to zadatak CAP-a.

CAP }e nastaviti da radi na ispunjenju svih tih o~ekivanja, ali to mora
u~initi i na najefikasniji mogu}i na~in - ponekad i uz upotrebu agresivnijih
metoda, poru~ila je Mariann Fischer Boel na predstavljanju "zdravstvenog pre-
gleda" u Evropskom parlamentu.

ZZDDRRAAVVAA    HHRRAANNAA    II     
PPRRII JJAATTAANN    PPEEJJZZAA@@
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Uinstitucijama Evropske unije (EU) i u
medijima koji se bave poslovima EU

~esto se koriste tzv. "euro`argon" - rije~i i
izrazi koje samo oni razumiju. Euro`argon
nerijetko mo`e biti vrlo zbunjuju}i za {iru
javnost, pa je to i razlog da ga pribli`imo
onima koji jo{ nijesu ovladali njime.

CCoonnvveennttiioonn  //  KKoonnvveenncciijjaa::  Pojam ima
razli~ita zna~enja, uklju~uju}i (u kontek-
stu EU) grupu predstavnika institucija EU,
nacionalnih vlada i parlamenata koji se
sastaju radi dono{enja va`nog dokumen-
ta. Konvencija te vrste saziva se radi
dono{enja teksta Povelje o temeljnim
pravima Evropske unije i radi nacrta
Ustava EU. 

CCoonnvveennttiioonn  oonn  tthhee  FFuuttuurree  ooff  EEuurrooppee  //
KKoonnvveenncciijjaa  oo  bbuudduu}}nnoossttii  EEvvrrooppee:: Evropska
konvencija (tako|e poznata kao
Konvencija o budu}nosti Evrope) sazvana
je u decembru 2001. Okupila je 105
predstavnika zemalja ~lanica EU i zemal-
ja kandidatkinja, njihovih parlamenata,
Evropskoga parlamenta i Evropske
komisije. Konvencijom je predsjedao biv{i
francuski predsjednik Valéry Giscard
d'Estaing. Zadatak Konvencije bila je
priprema novog ugovora kojim je trebalo
uvesti nova, jasnija pravila za upravljanje
Evropskom unijom nakon pro{irenja u
tekstu Ustava EU. Konvencija je zavr{ila
radom s prijedlozima za temeljnu refor-
mu Unije 10. jula 2003. 

CCooppeennhhaaggeenn  ccrriitteerriiaa  //  KKooppeennhhaa{{kkii
kkrriitteerriijjuummii:: Na sastanku Evropskog savje-
ta u Kopenhagenu u junu 1993, postavl-
jeni su Kopenha{ki kriterijumi koje su
dr`ave kandidatkinje du`ne ispuniti uko-
liko `ele postati ~lanice EU. Prvi uslov je
politi~ki i zahtijeva stabilnost institucija
koje osiguravaju demokratiju, vladavinu
prava, po{tovanje ljudskih prava kao i
prava manjina, te prihvatanje politi~kih
ciljeva Unije. Ekonomski uslov pret-

postavlja postojanje djelotvorne tr`i{ne
ekonomije i sposobnost tr`i{nih aktera da
se nose s tr`i{nim pritiscima unutar EU.
Pravni uslov podrazumijeva usvajanje
ukupnog acquis communautaire Unije. Taj
uslov uklju~uje sposobnost preuzimanja
svih obveza koje proizlaze iz ~lanstva,
uklju~uju}i sprovo|enje ciljeva politi~ke,
ekonomske i monetarne Unije. EU
zadr`ava pravo odlu~iti je li zemlja kan-
didatkinja ispunila svaki od kriterijuma i
kada }e je prihvatiti kao novu dr`avu
~lanicu. 

CCoouunncciill  //  SSaavvjjeett:: Postoje tri razli~ita
evropska tijela u ~ijem je nazivu sadr`ana
rije~ "savjet" tj. "council".

EEuurrooppeeaann  CCoouunncciill  //  EEvvrrooppsskkii  ssaavvjjeett::
Ovo tijelo predstavlja {efove dr`ava ili
vlada (tj. predsjednike i/ili premijere) svih
~lanica EU te predsjednika Evropske
komisije. Evropski savjet se, na~elno, sas-
taje ~etiri puta godi{nje kako bi raspravio
op{te politike EU i nadgledao napredak.
Savjet je zakonodavno tijelo Evropske
unije najvi{eg ranga pa se stoga njegovi
sastanci ~esto nazivaju sastancima na vrhu
ili samitima. 

CCoouunncciill  ooff  tthhee  EEuurrooppeeaann  UUnniioonn  //
SSaavvjjeett  EEvvrrooppsskkee  uunniijjee:: Ranije poznat kao
Savjet ministara ili Council of Ministers -
tu instituciju ~ine ministri (odre|enog
resora) svih zemalja Unije. Savjet se sas-
taje redovno radi dono{enja specifi~nih
odluka i zakona. 

CCoouunncciill  ooff  EEuurrooppee  //  SSaavvjjeett  EEvvrrooppee::
Nije institucija EU, ve} me|unarodna
organizacija sa sjedi{tem u Strazburgu,
koja nastoji (izme|u ostalog) doprinositi
za{titi ljudskih prava u zemljama ~lani-
cama, promovisati evropsku kulturalnu
razli~itost i boriti se protiv dru{tvenih
problema, poput ksenofobije i netoler-
ancije. Savjet Evrope je osnovan 1949, a
jedno od prvih postignu}a te organizaci-
je bilo je dono{enje Evropske konvenci-
je o ljudskim pravima (the European
Convention on Human Rights). Kako bi
se dr`avljanima zemalja ~lanica omo-
gu}ila za{tita prava koja su im
zajam~ena Konvencijom, osnovan je
Evropski sud za ljudska prava (European
Court of Human Rights). 

V O D I ^   Z A   R A Z U M I J E V A N J E   P O J M O V A   I   K O V A N I C A
K O J I M A   N A J ^ E [ ] E   B A R A T A J U   S A M O   O N I   K O J I   S E
P R O F E S I O N A L N O   B A V E   I N T E G R A C I J O M   U   E U

NNEEVVLLAADDIINNEE  OORRGGAANNIIZZAACCIIJJEE  
UU  EEVVRROOPPSSKKOOJJ  UUNNIIJJII

CCCCEEEENNNNTTTTAAAARRRR    ZZZZAAAA
EEEEVVVVRRRROOOOPPPPSSSSKKKKEEEE    PPPPOOOOLLLLIIIITTTTIIII ^̂̂̂KKKKEEEE

SSSSTTTTUUUUDDDDIIII JJJJEEEE    ((((CCCCEEEEPPPPSSSS))))     

CEPS je osnovan u Briselu 1983. i danas pred-
stavlja jedan od najiskusnijih i najrespektabilni-

jih think thank-ova u EU.
CEPS djeluje kao forum za diskusiju i

pronala`enje rje{enja u vezi sa razli~itim pitanjima
funkcionisanja EU. Ono {to ovu organizaciju odvaja
od drugih je veoma razvijena unutra{nja struktura koju
~ine ugledni stru~njaci iz raznih oblasti od prava do
ekologije, ali i saradnja sa istra ìva~kim institucijama u
Evropi i van nje ~ije stru~njake CEPS anga`uje u izra-
di svojih istra ìvanja i analiza.

CEPS se finansira iz razliti~itih izvora, pri ~emu
zna~ajan dio u finansiranju ~ini ~lanarina, zatim
donacije fondacija, privatnog sektora, prodaja pub-
likacija, ali i finansiranje projekata od strane Evropske
komisije i Evropskog parlamenta. Na taj na~in orga-
nizaciji je omogu}ena pozicija objektivnog i nepris-
trasnog posmatra~a i istra ìva~a politi~ke stvarnosti i
procesa koji se odvijaju u okviru EU. 

Cilj CEPS-a je da:
- svojim analizama i istra ìvanjima ponudi rje{enja

za izazove sa kojima se Evropa suo~ava danas,
- dostigne najvi{e standarde u akademskom radu i

odr`i svoju nezavisnost,
- obezbijedi forum za diskusiju me|u zaintere-

sovanim stranama u procesu kreiranja evropskih
politika,

- zgradi mre`u saradnika-istra`iva~a, kreatora poli-
tika i predstavnika privrede {irom Evrope,

- podijeli svoje nalaze i gledi{ta kroz redovne pub-
likacije i javne doga|aje.

U kontekstu svojih istra`iva~kih programa
CEPS organizuje razne aktivnosti koje uklju~uju de-
bate sa donosiocima politi~kih odluka na lokalnom,
nacionalnom i evropskom nivou, akademskom
zajednicom, poslovnim sektorom, NVO i medijima. 

Oblasti u kojima CEPS istra`uje su energeti-
ka, klimatske promjene, ekonomija, politika EU
prema susjedima, finansijsko tr`i{te i finansijske
institucije, spoljna i bezbjednosna politika EU,
unutra{nji poslovi i pravosu|e, itd. Organizacija je
strukturirana tako da je ~ini nekoliko radnih grupa
od kojih svaka radi na odre|enom pitanju tj. oblasti
politike EU.

U radnim grupama koje razmatraju razli~ita
pitanja vezana za politike EU zajedno rade vi{i
slu`benici EU institucija, predstavnici civilnog
dru{tva, stru~njaci CEPS-a. Grupe se okupljaju
obi~no ~etiri puta godi{nje da razgovaraju o nekom
od politi~kih ili finansijskih pitanja. Rezultat ovih
razgovora, odnosno rada grupa su izvje{taji sa
zaklju~cima koje CEPS {alje donosiocima politi~kih
odluka u Evropskoj komisiji, Savjetu EU i Evropskom
parlamentu. Iskustvo je pokazalo da su ovi izvep{taji
veoma uticajni i da su mi{ljenja radnih grupa CEPS-
a u vi{e navrata bila prihva}ena i uticala na karak-
ter politi~kih odluka EU institucija {to ovu organi-
zaciju ~ini jednom od najuticajnijih grupa za priti-
sak na nivou EU.

Detaljnije informacije o organizaciji mo`ete
prona}i na zvani~nom sajtu: www.ceps.eu  

Priredio:  Petar  \UKANOVI]

Euro`argon
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CGO, CRNVO i EPuCG uz podr{ku FOSI ROM,
kroz program Forum [kola evropskih integracija, a

u saradnji sa Fakultetom politi~kih nauka, organizovali
su 19. 12. panel diskusiju na temu "Evropski parla-
ment i njegova uloga u procesu pro{irenja EU".

Panelisti su bili Doris  Pack, ~lanica EP i {efica
Delegacije za jugoisto~nu Evropu i poslanici EP Hannes
Swoboda, Ryszard  Czarnecki i Jas  Gawronski.

S obzirom da je panel organizovan samo neko-
liko dana nakon {to je EP usvojio Rezoluciju o Crnoj
Gori koja je izazvala veliku pa`nju i podijeljene reakci-
je u Crnoj Gori, panel je najvi{e bio i fokusiran i ovaj
dokument i aktuelnu situaciju u Crnoj Gori.

"Nijesmo mi diplomate, mi smo izabrani
poslanici i poku{avamo da stvari nazovemo pravim
imenom. To ne zna~i da smo uvijek dobro informisani
i mo`da zbog toga mo`emo biti pogre{no shva}eni,
ali sve radimo sa dobrim namjerama. EP je na strani
va{e zemlje", poru~ila je Pack, nagla{avaju}i da je

glavni prioritet Crne Gore sprovo|enje zakona.
Ona je obrazlo`ila usvajanje Rezolucije rije~ima

da je "bolje pobrojati stvari onakvima kakve jesu nego
`muriti" i da se u njoj govori "o Crnoj Gori koja ima
velikih problema koje smo nazvali pravim imenom i
ni{ta vi{e". 

"U svim na{im razgovorima ~ula sam da su svi
politi~ari zadovoljni {to je Rezolucija usvojena osim
nekoliko njenih odredbi. Mislim da mo`emo svi to da
pre`ivimo. Imate mogu}nost da nam poka`ete sljede}e
godine da to nije tako... Nadamo se da }ete ovu
Rezoluciju shvatiti ozbiljno i da }e politi~ari uraditi sve
{to mogu da se situacija popravi", istakla je Pack,
obja{njavaju}i da je EU "klub koji ima svoja pravila
koja svi znaju i koja va`e za sve zemlje koje znaju da
ih se moraju pridr`avati".

Posebna pa`nja posve}ena je i izostanku imen-
ovanja predstavnika civilnog dru{tva u Savjet RTCG od
strane Skup{tine Crne Gore, suprotno preporukama EP. 

IV generacija polaznika [kole ljudskih i manjinskih
prava, u organizaciji CGO-a, a uz podr{ku

ambasade Kraljevine Holandije je uspje{no zavr{ila
rad. Sve~ana dodjela diploma je obavljena
17.12.2007. 

Polaznicima su se obratili i diplome uru~ili
ambasador Kraljevine Holandije, Nj. E. Ronald  J.P.M.
van  Dartel, predsjednik Odbora za ljudska prava i slo-
bode Skup{tine Crne Gore, Ko~a  Pavlovi}  i izvr{na
direktorka CGO-a, Daliborka  Uljarevi}. 

Ambasador van Dartel je naglasio da smatra da
su programi poput ovog dobrodo{li u svakom dru{tvu
i izrazio uvjerenje da }e polaznici ste~ena znanja u ovoj
{koli primjenjivati u daljem radu i `ivotu.

Gospodin Pavlovi} je istakao da je krucijalno
va`na uloga NVO u unaprije|enju ljudskih prava u
Crnoj Gori, a posebno njihovih obrazovnih programa.

Gospo|ica Uljarevi} je ~estitaju}i polaznicima

rekla da obrazovanjem o ljudskim pravima Crna Gora
dobija aktivne gra|ane i sna`an impuls za uvo|enje
i primjenu evropskih standarda. 

[kolu je uspje{no zavr{ilo 25 polaznika iz
najrazli~itijih dru{tvenih sektora.

Tokom vi{emjese~ne obuke sticala su se znan-
ja o konceptu, kulturi i principima ljudskih prava,
detaljno analizirala me|unarodna dokumenta iz
oblasti ljudskih prava, standardi i preporuke
me|unarodnih organizacija, predstavljeni mehanizmi
i instrumenti za{tite ljudskih prava, posebno Evropski
sud za ljudska prava i tijela UN-a, ali i dat osvrt na
ljudska prava u Crnoj Gori danas. 

Predava~i u {koli bili su akademici i profesori
crnogorskog i drugih univerziteta, ali i advokati, sudi-
je, istra`iva~i, poslanici, predstavnici politi~kih i
nevladinih organizacija, i institucija koje se bave
unaprije|enjem ljudskih prava u Crnoj Gori. 

Uokviru Foruma {kola evropskih integracija,
28.11.2007. odr`ano je predavanje na temu

"Pitanja suvereniteta i integracija u Evropskoj  uniji".
Gost Foruma bio je NJ.E. Gabriele  Meucci,
ambasador Republike Italije u Crnoj Gori. 

Ambasador Meucci je podsje}anjem na
po~etke nastanka EU posebnu pa`nju posvetio zajed-
ni~kim evropskim politikama i neophodnosti procesa
evropskih integracija. Nagla{avaju}i da je ~itav pro-
jekat EU izraz "izuzetne politi~ke zrelosti, sposobnosti
da se metabolizuje pro{lost, da se projektuje
budu}nost" on je govorio i o izazovima pred kojima
se dr`ave ~lanice i one koje su na tom putu nalaze,

posebno u dijelu preno{enja suvereniteta na EU.
Meucci se osvrnuo na polo`aj Crne Gore u

odnosu na duboke promjene u evropskoj ekonom-
skoj politici isti~u}i da ona mora pre}i sav put prila-
go|avanja i postepenog gubitka ekonomskog suv-
ereniteta koji je u Evropi trajao pedesetak godina u
veoma kratkom roku. To je mogu}e samo ako Crna
Gora bude vjerovala da su politi~ki ciljevi ispravni i
odr`ala podr{ku javnog mnjenja, jer u protivnom se
otvara pitanje da li Crna Gora mo`e sebi dozvoliti da
ne u|e u EU, tj. da li mo`e pla}ati ono isto {to i
[vajcarska kako bi svojim dr`avljanima omogu}ila da
imaju sva prava kao oni koji su unutar EU.

Bolje  je  re}i  nego  `muriti
PANE L   D I S KUS I J A   S A   E VROPSK IM   PAR LAMENTARC IMA

Dodjela  diploma  polaznicima  [kole  ljudskih  i  manjinskih  prava

Gosti Foruma {kole evropskih integracija na panel
diskusiji "EU poslije Lisabona i perspektiva zapadnog

Balkana"  11.12. 2007. bili su NJ.E. Thomas  Schmitt,
ambasador Republike Njema~ke u Crnoj Gori, Miodrag
Leki}, profesor na Univerzitetu u Rimu i biv{i ministar
inostranih poslova Crne Gore i NJ.E. Petar  Tur~inovi},
ambasador Republike Hrvatske u Crnoj Gori.

Ambasador Schmitt je govorio o u~inku
njema~kog predsjedavanja u pripremi lisabonskog ugo-

vara, ali i putu koji je Crna Gora pre{la u tom periodu.
Gospodin Leki} se fokusirao na kontekst u kojem je
nastao Ugovor iz Lisabona i na njegove najzna~ajnije
dijelove,  navode}i  da taj kontektst nije povoljan sa
stanovi{ta pridru`enja novih ~lanica, a time i Crne Gore
{to iziskuje dodatno strpljenje, rad i kompetentne pre-
govara~e. Ambasador  Tur~inovi} je posebno govorio o
regionalnom aspektu ovih procesa istu~u}i zna~aj obra-
zovanja u evropskim integracijama.

BBuudduu}}nnoosstt  EEUU  ii  zzaappaaddnnoogg  BBaallkkaannaa

F O R U M   [ K O L E   E V R O P S K I H   I N T E G R A C I J A

Koliko  se  dobija  ili  gubi  u  EU

S A R A D N J A   C I V I L N O G   
D R U [ T V A   I   V L A D E

PPrreeddssttaavv ll jjeennaa
SStt rraatteegg ii jjaa    GGVV    ii     GGOO

UPodgorici je 14.12.2007. odr`ana konferen-
cija na kojoj je predstavljena Strategija

Gra|anskog vaspitanja i gra|anskog obrazovanja
2007 - 2010. 

Strategiju je pisao tim stru~njaka iz Zavoda
za {kolstvo u saradnji sa Centrom za gra|ansko
obrazovanje, Misijom OEBS-a u Crnoj Gori,
FOSI ROM-om i UNICEF-om. Konferencija je
okupila razli~ite zainteresovane strane, korisnike,
predstavnike diplomatskog kora i donatorske
zajednice aktivne u ovoj oblasti.

Kona~noj verziji Strategije prethodio je vi{e-
mjese~ni rad koji je uklju~io konsultacije sa nas-
tavnicima GV i profesorima GO, upravama {kola
u kojima se ovaj predmet realizuje, kao i sa pred-
stavnicima relevantnih nevladinih organizacija i
Univerziteta Crne Gore. Na taj na~in su direktno
prikupljena mi{ljenja zainteresovanih strana o cil-
jevima strategije, njihovoj ostvarivosti i sveobuh-
vatnosti.  

Strategija ima za cilj da doprinese osigu-
ranju kvaliteta nastave ovih predmeta i svih ~ini-
laca koji tome doprinose (status predmeta, nas-
tava i metode, obuka nastavnika/ca, pra}enje,
unaprije|enje i osiguranje kvaliteta,  kori{}enje
ostalih resursa) i dio je ukupne reforme obrazo-
vanja u Crnoj Gori. 

F E S   I   C G O   N A S T A V L J A J U
U S P J E [ N U   S A R A D N J U

OObbrraazzoovvaannjjee    zzaa
ddeemmookkrraattsskkoo
ggrraa||aannssttvvoo

UPodgorici su 20.12.2007. dodijeljene dip-
lome polaznicima IX i X generacija {kole

demokratije, u organizaciji CGO-a, a uz
Fondacije Friedrich Ebert.

Polaznicima {kole obratili su se i
diplome uru~ili dr Radovan  Radonji}, voditelj
{kole, Ivana  Ra~i}, koordinatorka programa
regionalne kancelarije FES-a i Daliborka
Uljarevi}, Izvr{na direktorka CGO-a

Cilj {kole je da se putem obrazovanja i
informisanja polaznika o demokratiji, njenim vri-
jednostima i na~inima njenog ostvarivanja dopri-
nese podizanju op{teg nivoa demokratske kul-
ture u Crnoj Gori.

U toku nekoliko prethodnih mjeseci {kolu
je sa uspjehom poha|alo i zavr{ilo 45 polazni-
ka/ca, uglavnom aktivista/aktivistkinja NVO, poli-
ti~kih partija, novinara/ki, slu`benika/ca lokalne
samouprave i republi~kih ministarstava, studena-
ta/kinja i drugih. U okviru programa {kole
polaznici su imali priliku da ~uju predavanja
uglednih doma}ih i stranih predava~a, profesora
crnogorskog i beogradskog Univerziteta, pred-
stavnika NVO sektora i novinara.

Organizatori su najavili nastavak programa
od 2008. godine.  
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TTRRAAIINNIINNGG  OONN  EEUURROOPPEEAANN
SSEEEETTIIZZEENNSSHHIIPP
The Austrian National Agency "Youth in Action" in
cooperation with the Balkan Children Youth
Foundation (BCYF) is organizing a training course on
"European Citizenship" in the framework of YIA-TCP.
Dates: 28 February 2008 - 5 March 2008
Place:  Ohrid, FYROMacedonia
The training course is open for youth workers
from YiA programme countries and from the SEE
region (Albania, BiH, Croatia, FYROM,
Montenegro and Serbia including UNMIK
Kosovo). 
Objectives of the training course:
- Understanding civic competence in the frame-

work of the Key Competencies (footnote: as
suggested by EC in the context of LLL)

- Exploring the meaning of the terms Identity,
values and citizenship on personal level and
understanding of these terms in European con-
text.

- To illustrate the connection between European
Citizenship, Human Rights, Democracy and the
rule of law.

- Defining and carve the European dimension in
a youth project

For  applicants  from  SEE:
Travel and Accommodation costs for selected
participants from SEE are covered 100% by the
Austrian National Agency "YiA". Youth workers,
who are interested to participate in this training
course  should send back the filled in application
form at the latest 1 February 2008 to following
e-mail address: tc.citizenship@gmail.com
For applicants from programme countries:
Applicants from YiA-programme countries should
contact their National Agency if they would support
their participation and would cover their  travel
costs. (A list of all NAs in Europe can be found at

http://ec.europa.eu/youth/contact_en.html)
Accommodation costs will be covered for select-
ed participants by the Austrian NA.
Contact Person NA Austria: Marco Frimberger
marco.frimberger@iz.or.at Tel: +43 1 5867544-38

EEUURROOPPEEAANN  UUNNIIVVEERRSSIITTYY
IINNSSTTIITTUUTTEE,,  FFLLOORREENNCCEE,,
IITTAALLYY
Scholarship  /  Financial  aid: 5 grants of 5000
Euros available
Date:  academic year 2008-2009
Deadline:  31 January 2008
Grants are offered in the following programmes:
- Economics 
- History and Civilization 
- Law 
- Political and Social Sciences 
Each of the four departments offers a doctoral
programme. 
There is a one-year Master's (LL.M) programme
in the Department of Law only. 
The annual deadline for submitting applications
to any of the above programmes is 31 January. 
Italian Ministry of Foreign Affairs' awards:
- For nationals of Croatia, the Russian Federation

and CIS; 
- For nationals of Morocco, Algeria, Libya,

Tunisia, Egypt, Syria, Lebanon, Jordan and the
Palestinian Territories; 

- For nationals of Albania, Bosnia & Herzegovina,
FYR of Macedonia, Serbia, and Montenegro. 

- For nationals of Turkey. 
Candidates for these grants must apply to one of
the four EUI departments by 31 January, by fill-
ing in the standard EUI application form.
NB: These grants are available also for LLM can-
didates.
Further information at the official website:
http://www.eui.eu/  

UUNNIIVVEERRSSIITTYY  CCOOLLLLEEGGEE
LLOONNDDOONN,,  UUNNIITTEEDD
KKIINNGGDDOOMM
Scholarship  /  Financial  aid: Financial support
available
Date: twelve month and a six month attachment
beginning in September 2008.
Deadline: January 15th 2008
Open  to: PhD students 
Marie Curie SocAnth International PhD Pro-
gramme promoting Anthropology in Central and
Eastern Europe
Marie Curie SocAnth is an EU funded training

programme now in its second year aiming to
promote the development of anthropological
research and teaching in Central, Eastern and
South-eastern Europe.
SocAnth will be offering approximately 14 short
term visits to the network to PhD students from
or working in our target region for the next aca-
demic year, beginning in September 2008. This
includes one twelve month and a six
month attachment to any non-residents of Romania
who wish, while based at Babes Bolyai University,
to research or write about Romania or Moldova.
The 'SocAnth' network comprises: University
College London (UCL) and Goldsmith's College,
Britain (GSM); Central European University,
Hungary (CEU); Max Planck Institute for Social
Anthropology, Germany (MPISA) and Babes-
Bolyai University, Romania (BBU).
The deadline for next year's applications will be
January  15th  2008.
Further information at the official website:
http://www.ucl.ac.uk

EEUURROOPPEEAANN  CCOOLLLLEEGGEE  OOFF
LLIIBBEERRAALL  AARRTTSS
Scholarship  /  Financial  aid: based on demonstrat-
ed financial need
Date: academic year 2007-08
Deadline: 15 February 2007 and 30 April 2007
Open  to: students with a special interest in phi-
losophy, history, literature, political theory and the
visual arts
The European College of Liberal Arts (ECLA)
offers a one-year undergraduate program in the
humanities. The academic year runs for nine
months from early October to late June and is
divided into three ten-week terms: Autumn,
Winter and Spring. 
The comprehensive fee of 15.000 EUR covers
tuition, accommodation and full board, the study
trip, public transportation in Berlin, emergency
health insurance coverage, books (on loan) and
Internet access. 
ECLA has a need-based financial aid policy and
is committed to giving all applicants who quali-
fy for admission a chance to enroll, regardless of
their financial means. Financial aid packages vary
in amount and are based on applicants' demon-
strated need. 
There are two application deadlines: February
15th 2007 and April  30th 2007.
For further information contact the Admissions
Office at admissions@ecla.de For information
about financial aid contact the Financial Aid
Office at finaid@ecla.de. 
Applications for the academic year 2007-08 are
now being accepted.

EIC  Bilten  je  elektronski  ~asopis  koji  izlazi  u  sklopu  EIC  programa,  a  uz  podr{ku  fondacije  Friedrich  Ebert.
Izdava~  je  Centar  za  gra|ansko  obrazovanje.  

EIC bilten  je  zaveden  u  evidenciji  medija  Ministarstva  kulture  i  medija  pod  rednim  brojem  578.  
Urednik:  Ne|eljko  Rudovi};  Ure|iva~ki  kolegijum:  mr  Vera  [}epanovi},  Daliborka  Uljarevi},  mr  Dragan  Stojovi},  mr  Vladimir  Vu~ini}
Tehni~ki  urednik:  Bla`o  Crvenica;  Lektura:  Milena  Milunovi};  Lektura  engleske  verzije:  Maja  Mugo{a;  Prevod:  mr  Vera  [}epanovi}

Njego{eva  36  /  I  Tel  /  fax:  081  /  665  -  112,  665  -  327  E-mmail:  eicbilten@cg.yu
EIC  Bilten  mo`ete  preuzeti  na  www.cgo.cg.yu


